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Spoštovane bralke in bralci,

pred vami je praznična številka glasila Trnovski zvon, ki prav tako kakor vsi mi 
doživlja in preživlja ta nenavaden čas, ko se nam je življenje povsem 
spremenilo. Številni dogodki in aktivnosti v občini in društvih, o katerih po 
navadi pišemo, so bili odpovedani ali izvedeni pod strogimi omejitvami, zato je 
bilo okrnjeno tudi izhajanje našega glasila.

Krepko smo že zakorakali v december in kot izgleda, bodo še eni božični in 
novoletni prazniki zaznamovani z virusom Covid-19. Že kmalu po izbruhu 
epidemije nam je postalo jasno, da bo ta globoko zarezala v naša življenja. 
Soočeni smo z novo vsakdanjostjo nošenja mask, razkuževanja rok, in držanja 
medsebojne razdalje. Nekateri bolj, drugi manj, smo se morali prilagoditi na 
nov način dela, za trenutek je naš vsakdanjih obvisel v zraku in življenje vseh 
nas se je korenito spremenilo. Vendar tudi v času »nenormalnosti«, v kateri 
smo se znašli, se moramo naučiti živeti in drugim pustiti živeti.

Upam, da nas bo ta težka situacija, v kateri smo se znašli, tudi nekaj naučila. 
Upam, da nas je spomnila, kako pomembne so nekatere majhne stvari, ki smo 
jih v normalnih okoliščinah imeli za samoumevne. Upam, da nas je spomnila, da 
smo ljudje med seboj povezani v sreči in nesreči, v revščini in bogastvu, v 
bolezni in zdravju, da smo odvisni drug od drugega in da smo pravzaprav vsi v 
enakem položaju. Upam, da bomo spoznali, da nam bo lepše šele takrat, ko si 
bomo resnično pripravljeni med seboj pomagati, sodelovati in skupaj poiskati 
rešitve. Ko bomo stopili skupaj »naši« in »vaši« ter se, namesto drug proti 
drugemu, borili proti virusu, nam bo lažje. Manj bo strahu, obupa, črnih misli, 
razočaranj, žalosti in brezupa, prej bomo lahko zopet normalno zaživeli.

Božični in novoletni prazniki so za mnoge najlepši čas v letu. V ospredju so že 
po tradiciji druženja in zabave, še posebej je poudarjena družinska 
povezanost. Tudi letos jih bomo najbrž morali preživeti nekoliko drugače, z 
nekaterimi omejitvami. A naj nam to ne pokvari doživljanja božiča v naših srcih. 
Božič ni, kot nekateri mislijo, praznik obilja in zabave. Božič prihaja, da se nas 
dotakne topla luč, nas ogreje, prežene grenkobo in strah ter nas med seboj 

poveže v ljubezni. Zato poskusimo pozabiti dolge nakupovalne sezname, brezglavo zapravljanje še 
nezasluženega denarja, pripravo ekstravagantnih jedi in zavijanje ogromnih daril, saj so toplina, ljubezen, 
prijaznost in podarjen čas najlepše božično darilo, ki ga lahko nekomu podarimo. Božič je tiha, neskončno tiha 
noč, v katero je zasvetila luč odrešenja. Veselje, ko pokloniš nekomu nasmeh in toplo besedo, veselje, ko 
podariš nekomu kakšno malenkost ,je skrivnost božiča. Potrudimo se, da bomo v tem božičnem času podarili: 
nasprotniku - strpnost, drugače mislečemu - spoštovanje, sovražniku - odpuščanje, prijatelju - čas, stranki - 
prijazno postrežbo, bolniku - vzpodbudno besedo, otroku - topel objem, najstniku - dober vzgled, sebi - 
spoštovanje, vsakemu - velikodušno ljubezen.

Želim vam, da se kmalu zbudimo v čas, ko ne bomo več šteli okuženih in umrlih za covidom, ko ne bomo več 
poslušali o prepolnih bolnišnicah in izčrpanih zdravstvenih delavcih, ko se bomo ljudje nehali deliti na cepljene 
in necepljene. Želim vam, da se kmalu zbudimo v čas, ko bomo ljudje spoznali, da se proti covidu (in tudi proti 
morebitni drugim epidemijam sodobnega časa) lahko borimo le vsi skupaj.

Ostanite zdravi in vse dobro vam želimo iz uredniškega odbora!

mag. Andreja Krajnc 
Odgovorna urednica



Spoštovane občanke in občani!

Leto, ki se počasi izteka, je posebno ne le za našo 
občino, ampak za celotno družbo. Ljudje smo na 
preizkušnji predvsem kar se tiče odgovornosti, 
spoštovanja in razumevanja med seboj. Trenutno je 
tako kot vedno, naše največje bogastvo zdravje, ki ga 
moramo varovati. Naša dolžnost je, da varujemo sebe 
in tudi ljudi okrog nas, predvsem pa najbolj ranljive 
dele družbe, to so starejši in otroci. Manipulirati z njimi 
se mi zdi nesramno in neodgovorno. Tudi v času 
epidemije moramo zagotavljati dostojno življenje 
vsakemu občanu, predvsem pa ohraniti zdrav razum. 
Pravijo, da včasih preveč pameti tudi škodi. Vsak ima 
pravico do svojega mnenja, sam osebno se zavzemam 
za strpnost, medsebojno solidarnost in spoštovanje, 
spoštovanje predpisov in ukrepov, predvsem pa 
zaupam zdravstveni stroki.

Ko se leto nagiblje h koncu, smo se običajno, zraven 
vseh ostalih prireditev, zadnjo soboto v oktobru srečali 
na občinskem prazniku. Veselili smo se pridobitev in 
pogledali načrte do naslednjega praznika. Na žalost 
smo letos spet bili prisiljeni izpeljati občinski praznik 
zaradi epidemije pod posebnimi pogoji. Vsem, ki ste ob 
prazniku organizirali kakršne koli prireditve in pri tem 
upoštevali navodila Nacionalnega inštituta za javno 
zdravje in tako dali svoj prispevek za omejevanje 
širjenja virusa in ogroženosti naših življenj, se iskreno 
zahvaljujem. To, kar bi vam bil dolžan povedati na 
prireditvi ob občinskem prazniku, bom zapisal v nekaj 
stavkih.

Prva večja investicija je bila zagotovo obnova 
Simoničeve domačije, ki ima status kulturnega 
spomenika širšega pomena. Obnova je bila za občino 
veliki zalogaj. Peljali smo sočasno dva projekta, ki smo 
ju poimenovali Življenje pod slamnato streho in Muzej 
cimprana hiša, Obnova Simoničeve domačije z namenom 
ureditev prostora za druženje treh generacij. Brez 
sodelovanja LAS Bogastvo podeželja ob Dravi in 
Slovenskih goricah in pridobljenih sredstev iz 
Evropskega kmetijskega sklada za razvoj podeželja: 
Evropa investira v podeželje in Evropskega sklada za

regionalni razvoj: Naložba 
v vašo prihodnost, 
projekta zagotovo samo z 
lastnimi sredstvi ne bi 
mogli zaključiti. Glavnino 
del je opravil domači 
podjetnik GEMA, d. o. o.
Hvala pa tudi vsem, ki ste 
verjeli, da zmoremo to 
izvesti. Hvala tudi vsem 
posameznikom in
društvom za pomoč.
Uspešno smo opravili prvi 
del naloge. Sedaj je naša 
naloga, da objekt 
opremimo, mu damo 
vsebine in zagotovimo 
ljudi, ki bodo dobri gospodarji in znali počasi vračati 
vložena sredstva.

V letošnjem letu je bila največja investicija ureditev 
kolesarske povezave med naseljema Biš in Gočova. 
Investicijo je peljala Direkcija Republike Slovenije za 
infrastrukturo in Občina Trnovska vas. Potrebno je bilo 
zamenjati del transportnega vodovoda, ki delno 
oskrbuje z vodo sosednji občini Sveta Trojica in 
Cerkvenjak. Izgradili smo novo javno razsvetljavo, vsi 
električni in ostali vodi so položeni v zemljo. Zagotovo 
pa so velika pridobitev tudi avtobusna postajališča.

IMPRESUM
Izdajatelj: Občina Trnovska vas 
Odgovorna urednica: mag. Andreja Krajnc,
Uredništvo: Barbara Masten, Dušanka Škamlec, Tamara Trinkaus, Jasmina Štebih, Simona Mohorič,
Danijela Štumberger in Mateja Korent.
Lektoriranje: Barbara Masten
Naslov uredništva: TRNOVSKI ZVON, Trnovska vas 42, 2254 Trnovska vas, Telefon: 02/757-95-10, Telefaks: 02/757-16-61 
E-pošta: andreja.krajnc@trnovska-vas.si
Glasilo TRNOVSKI ZVON izhaja v nakladi 500 izvodov in ga prejmejo vsa gospodinjstva v občini Trnovska vas brezplačno.
Zasnova, celostna podoba, oblikovanje in priprava za tisk ter tisk: Kreativna PiKA d.0.0., www.kreativnapika.si, 070/670-740
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Nove površine so velika pridobitev za varnost kolesarjev, 
pešcev in predvsem šoloobveznih otrok iz tega območja.

Dokončali smo prvi del projekta modernizacija in 
obnova javnih poti v občini. Želeli bi, da v prihodnjih 
letih pripeljemo asfaltno cesto do vsake hiše in 
konstantno obnavljamo naše dotrajane ceste. Letošnji 
načrt je v celoti realiziran. Preplastili ali na novo 
asfaltirali smo javne poti: Biš-Zgornji Kot, Biš-Čeh, 
Trnovska vas-Mlekarna, Trnovska vas-Pihler. V 
Trnovski vasi do lovskega doma projekta nismo mogli 
dokončati zaradi neurejenih zemljišč. Končali pa smo 
modernizacijo ceste Ločič-Potrč-Kapela. Vzporedno 
smo ob obnovah cest obnavljali in gradili javno 
razsvetljavo in zaključili s polaganjem cevi za optiko.

Največja investicija v prihodnjem letu, ki smo jo že 
začeli in se delno financira že letos, je izgradnja 
kolesarskih povezav na območju ORP Slovenske 
gorice, ki za našo občino poteka od Lenarta skozi 
Porčič, Sv. Trojico, Cerkvenjak, Sv. Andraž in Trnovsko 
vas. Trasa je v naši občini zelo zahtevna, saj prečkamo 
pet vodotokov, kar seveda pomeni tudi toliko mostov.

Investicija spada v evropski operativni program za 
izvajanje evropske kohezijske politike v obdobju 
2014-2020. Iz evropskega sklada za regionalni razvoj in 
sredstev Republike Slovenije bomo za investicijo dobili 
pokrito nekoliko čez 80%, kar zagotovo opravičuje 
smiselnost naložbe. Dela bodo po pogodbi zaključena 
prihodnje leto.

Že nekaj časa so potekala pogajanja s podjetjem 
Mercator glede odkupa prostorov pod občino. 
Pogodba o nakupu je podpisana, postali bomo lastniki 
kompletne zgradbe, kar nam bo omogočalo prijavo na 
razne razpise za ureditev prostorov in energetske 
obnove stavbe. Bo pa potrebno prostore ponovno 
zaživeti. Tudi z nakupom v Bišečkem Vrhu, kjer smo že 
bili lastnik dela zemljišča, načrtujemo ureditev površin.

Na področju požarne varnosti smo že v letošnjem letu 
načrtovali začetek gradnje prizidka h gasilskem domu, 
saj obstoječi prostori več ne zadoščajo za opremo in 
potrebe operativnih gasilcev za normalno delovanje. 
Težave so bile pri pridobivanju gradbenega dovoljenja 
iz več razlogov. V tem trenutku imamo pravnomočno 
gradbeno dovoljenje in pogoj, da skupaj z gasilskim 
društvom pričnemo z gradnjo. Računamo tudi na vašo 
pomoč, cenjene občanke in občani.

V tem trenutku sta v izdelavi še dva večja projekta. 
Prizidek k osnovni šoli za potrebe vrtca in dolgoročno 
tudi za osnovno šolo ter projekt Športni park Trnovska 
vas za več generacij. Ker gre za veliko investicijo se 
bomo morali potruditi dobiti denar od države in EU 
sredstva. Pri športnem parku smo vezani na zemljišče. 
Računamo, da v naslednjem letu uspemo s spremembo 
prostorskega plana, pridobimo gradbeno dovoljenje in 
zemljišče ter pričnemo aktivno iskati denar. Gradnja 
zagotovo ne bo zaključena v enem letu. Predvideno je 
novo nogometno igrišče na umetni travi s tribunami za 
gledalce in trenerje, pokrito kegljišče za upokojence, 
tenis igrišče, skate park, plezalna stena, fitnes na 
prostem in otroška igrala. Obnovljeno pa bo tudi 
dosedanjo igrišče, atletska steza, odbojka na mivki, 
skok v daljavo, obstoječe slačilnice in prostor za 
potrebe gasilskih tekmovanj.
Zraven navedenega, rednega vzdrževanja in zakonsko



opredeljenih nalog, ki jih občina mora zagotavljati pa 
bomo naslednje leto zaključili javno razsvetljavo ob 
lokalni cesti Zavrh-Sovjak in izvedli prvi del 550m 
modernizacije ceste, modernizacija ceste Bišečki Vrh - 
Muršec Silvo in modernizacija ceste Biš-Petrič. V smeri 
Bišečki Vrh-Hum bomo uredili odvodnjavanje, 
istočasno pa tudi javno razsvetljavo in nekaj večjih 
vzdrževalnih investicij na področju celotne občine. 
Verjamem, da se še pridruži kakšen krajši odsek ali pa 
mogoče tudi nadaljevanje načrtov razvojnih 
programov za leto 2023. V veliki meri bomo odvisni od 
cen na trgu in uspešnosti pri izbiri izvajalcev del, ki jih v 
tem trenutku najbolj primanjkuje.

Spoštovane občanke in občani! Moja želja je bila, da 
vam vse to predstavim na občinskem prazniku. Trdno

upam, da bomo s skupnimi močmi premagali ta grdi g 
virus in da se bomo drugo leto skupaj ter brez omejitev ^ 
veselili naših skupnih uspehov in dosežkov. Verjamem, 
da je v nas dovolj razsodnosti in razuma, da 
spoštujemo drug drugega in da ne nasedamo raznim 
posameznikom. Tudi oni imajo pravico do svojega 
razmišljanja, ni pa prav, da ga vsiljujejo drugim.

Cenjene občanke in občani, pred nami so prazniki. 
Božič je družinski praznik. Želim vam, da ga zdravi 
preživite v objemu svojih najdražjih. Novo leto pa je 
nov list in želim vam, da bi bili srečni ter naj se vam 
izpolnijo vse želje.

Vaš župan 
Alojz Benko

Iz 22., 23. in 24. redne seje Občinskega 
Občine Trnovska vas

sveta

Na 22. redni seji, ki je potekala 13. 4. 2021, se je Občinski 
svet Občine Trnovska vas seznanil s ponudbo: Študija 
strategije razvoja 2020-2030, z osnutkom sprememb 
in dopolnitev Občinskega prostorskega načrta Občine 
Trnovska vas. Na seji so obravnavali in sprejeli Zaključni 
račun Občine Trnovska vas za leto 2020, Odlok o 
ustanovitvi javnega vzgojno-izobraževalnega zavoda 
Osnovna šola dr. Ljudevita Pivka Ptuj, Letno poročilo o 
izvedenih ukrepih iz akcijskega načrta lokalnega 
energetskega koncepta in o njihovih učinkih ter Letni 
program kulture Občine Trnovska vas za leto 2021 in 
Letni program športa Občine Trnovska vas za leto 2021. 
Svetniki so imenovali predstavnico ustanovitelja v Svet 
zavoda JVIZ OŠ Destrnik-Trnovska vas, in sicer svetnico 
Andrejo Krajnc.

Na 23. redni seji, ki je potekala 29. 6. 2021, se je občinski 
svet seznanil z informacijo o varnostnih pojavih na 
območju Občine Trnovska vas v letu 2020. Obravnavali 
in sprejeli so oceno izvajanja občinskega programa 
varnosti Občine Trnovska vas v letu 2020, osnutek in

predlog Odloka o spremembi odloka o proračunu 
Občine Trnovska vas za leto 2021. Predsednik 
nadzornega odbora Friderik Škamlec je svetnike 
seznanil s poročilom o opravljenem nadzoru, in sicer 
»Zaključnega računa proračuna za leto 2020« in 
»Poslovanje društev v Občini Trnovska vas za leto 
2020«.

Na 24. redni seji, ki je potekala 28. 9.2021, se je občinski 
svet seznanil s Polletno realizacijo proračuna Občine 
Trnovska vas za leto 2021 ter obravnaval in sprejel 
Sklep o financiranju političnih strank v Občini Trnovska 
vas.

Župan je na koncu vseh sej podal informacijo o delu 
občine, svetniki so podali pobude in vprašanja.

Občinska uprava

Dobitniki pohvai in priznanj ob 23. občinskem prazniki Občine Trnovska vas v ietu 2021

Priznanje župana Občine Trnovska vas prejme:
Strelsko društvo Trnovska vas ob 40. obletnici delovanja društva

Vlada RS podeljuje Spominski znak za požrtvovalnost v boju proti covid-19:
• Poveljniku Civilne zaščite Občine Trnovska vas Mitju Štumbergerju.

• Članu Čivilne zaščite, podžupanu Občine Trnovska vas Alojzu Fekonji.

Pohvalo za devetletni odlični uspeh v osnovni šoli prejmeta:
• Nina Fras,

•Jakob Rozman.

zoz jagiuaoap
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♦
Občinski praznik malo drugače: slavnostna seja ob 

23. občinskem prazniku Občine Trnovska vas
Virus covid-19 je zadnji dve leti zaznamoval naša 
življenja, prav tako pa je vplival na samo proslavljanje 
že 23. občinskega praznika občine. Lansko leto so bile 
tako vse prireditve odpovedane, medtem ko je letos 
občina organizirala razširjeno sejo občinskega sveta, 
na katero so bili zraven svetnikov povabljeni še 
zaposleni v občinski upravi, predsedniki društev in 
predstavniki drugih večjih ustanov v občini. Sama 
slavnostna seja se je odvijala dne 23.10. 2021.

Naša društva in mladi glasbeniki so s svojim talentom v 
kulturnem delu slavnostne seje dokazali, da kulturno 
življenje v občini kljub vsem ukrepom, ni zamrlo.

odlični uspeh v osnovni šoli sta prejela Nina Fras in 
Jakob Rozman. Spominski znak za požrtvovalnost v 
boju proti covid-19, ki ga podeljuje Vlada RS, pa sta 
prejela poveljnik Civilne zaščite Občine Trnovska vas 
Mitja Štumberger in član civilne zaščite, podžupan 
Občine Trnovska vas Alojz Fekonja.

Za leto 2022 pa upam, da se vidimo na veliki proslavi ob 
občinskem prazniku, kjer se bomo lahko družili vsi 
občani. Do takrat pa le pridno vadite kuhanje kisle juhe 

da vidimo, katera vas najbolj obvlada.

Tamara Trinkaus

Na prireditvi ob 23. občinskem prazniku so bile 
podeljene tudi pohvale in priznanja. Priznanje župana 
Občine Trnovska vas je ob 40-letnici delovanja prejelo 
Strelsko društvo Trnovska vas. Pohvalo za devetletni

Seznam objav v Uradnem vestniku
Uradni vestnik je objavljen na spletni strani Občine 
Trnovska vas (http://www.trnovska-vas.si/index.php/ 
obcinska-uprava/uradni-vestnik-obcine-trnovska-vas), 
na voljo je tudi v sprejemni pisarni Občine Trnovska vas.

Uradni vestnik Občine Trnovska vas, številka 2/2021, 
14.4. 2021
1. Zaključni račun proračuna Občine Trnovska vas za 
leto 2020;
2. Sklep o imenovanju predstavnika ustanovitelja v 
Svet zavoda OŠ Destrnik-Trnovska vas;
3. Letni program kulture Občine Trnovska vas za leto 2021;
4. Letni program športa Občine Trnovska vas za leto 2021.

Uradni vestnik Občine Trnovska vas, številka 3/2021, 
30. 6. 2021
1. Odlok o spremembi Odloka o proračunu Občine 
Trnovska vas za leto 2021;
2. Sklep glede oblikovanja skupin za šolsko leto

2021/2022 glede na starost otrok v vrtcu pri PŠ 
Trnovska vas in potrditev sistematizacije delovnih mest 
za šolsko leto 2021/2022 v vrtcu pri PŠ Trnovska vas;
3. Sklep o potrditvi ocene izvajanja občinskega 
programa varnosti Občine Trnovska vas v letu 2020.

Uradni vestnik Občine Trnovska vas, številka 4/2021, 
15.7. 2021
1. Sklep o potrditvi lokacijske preveritve za določitev 
obsega stavbnega zemljišča pri posamični poselitvi na 
parceli št. 366, k. o. Bišečki Vrh.

Uradni vestnik Občine Trnovska vas, številka 5/2021, 
18. 8. 2021
1. Javni razpis za sofinanciranje humanitarnih in drugih 
dejavnosti v Občini Trnovska vas za leto 2021;
2. Javni razpis za sofinanciranje programov kulturnih 
dejavnosti v Občini Trnovska vas za leto 2021;
3. Javni razpis za vrednotenje športnih programov v



Občini Trnovska vas za leto 2021.

Uradni vestnik Občine Trnovska vas, številka 7/2021, 
24. 8. 2021
1. Javni razpis za zbiranje pobud za podelitev priznanj 
Občine Trnovska vas v letu 2021.

Uradni vestnik Občine Trnovska vas, številka 8/2021, g 

29. 9. 2021
1. Sklep o financiranju političnih strank v Občini 

Trnovska vas za leto 2021.

Končana obnova Simoničeve domačije
V Trnovski vasi je bilo veliko priprav in ugibanj ter 
iskanja izvajalcev preden so se lotili obnove več kot 
200 let stare Simoničeve domačije, ki je ena redkih 
ohranjenih izvirnih panonskih domačij v Sloveniji. Po 
obnovi, ki so jo izvajali s pomočjo lokalnih društev, bo 
objekt dobil nove vsebine.
Projekt so razdelili na dva dela, in sicer: Pod slamnato 
streho, ki je bil sofinanciran EKSRP in Cimprana hiša, ki 
je bil sofinanciran s strani ESRR. Skupna vrednost obeh 
investicij je znašala 225.000 evrov. V drugi polovici 
septembra je bila slovesna otvoritev obnovljene hiše.

Simoničeva domačija je ena redkih ohranjenih izvirnih 
panonskih domačij v Sloveniji. Ima slamnato streho in 
je zgrajena v obliki črke L. Je prava panonska hiša, 
lesena “cimprana” stavba. Zgrajena je bila leta 1787. Pri 
vstopu v hišo pridemo najprej v “priklet” oziroma 
hodnik. Iz hodnika pridemo naravnost v lepo 
ohranjeno črno kuhinjo, edino ohranjeno daleč 
naokrog. Levo od vhoda je velika sprednja soba/hiša s 
krušno pečjo, desno pa zadnja soba/ hiša. Desno od 
kuhinje je kamra, v kateri je bil nekoč krompir. Stavba 
se nadaljuje v gospodarsko poslopje. V sprednji hiši je 
malo okno, ki so ga uporabljali za prezračevanje. Zunaj 
hiše so bili naslednji prostori: “gumna”, “listjak”, 
“verštat” (delavnica), “stala”, “svinjska stala” in 
drvarnica. V takšni panonski hiši so nekoč prebivali 
viničarji. Vse do leta 2012 je v tej hiši živela gospa Ivanka 
Simonič, domačini so jo klicali Hanika, ki je doživela 
častitljivo starost 94 let. Po dogovoru s pokojno 
Haniko in njenim sinom Stankom je bila leta 2009 
Simoničeva domačija, v kateri je Hanika takrat še

bivala, v zameno za skrb zanjo, podarjena Občini 
Trnovska vas.
Leta 1999 je Občinski svet Občine Trnovska vas z 
Odlokom o razglasitvi nepremičnega kulturnega 
spomenika razglasil Simoničevo stavbo, značilno 
panonsko domačijo, za kulturni spomenik.
“Takratna odločitev o občinski skrbi za domačijo, ki je 
spomeniško zaščitena, je lep čas razdvajala naše ljudi, 
tudi občinske svetnike. Zdaj, ko je obnova končana, pa 
smo vsi zadovoljni, projekt smo oblikovali na občini, 
naši partnerji pa so Društvo gospodinj in Turistično 
društvo Trnovska vas ter podjetje Kreativna Pika d.o.o. 
Občino je prenova stala 150 tisoč evrov, skupna 
vrednost obnove pa znaša 225 tisoč evrov,” po končani 
obnovi ponosno pravi župan Alojz Benko.

Kot tip izjemne in dobro ohranjene domačije je še 
posebej na seznamu spomenikov državnega pomena. 
Vodstvo občine si je prizadevalo pridobiti evropska 
sredstva za nujno potrebno obnovo. Po več letih 
prizadevanj jim je tudi to uspelo in tako se je v letu 2020 
pričela obnova tradicionalne kmečke hiše sredi 
slovenskogoriških gričev, ki je pa bila prav poseben 
izziv. Otvoritev obnovljene domačije je bila septembra 2021.

Simoničeva domačija je takšna, kot so bile hiše v teh 
krajih nekdaj. Dela so končana, čas je, da hiša odpre 
vrata za obiskovalce ter se na domačijo vrne življenje. 
Pri obnovitvenih delih so veliko dela opravili domačini, 
člani domačih društev, ki so objekt temeljito očistili. 
Župan Alojz Benko se je povezal z društvom ljubiteljev 
stare tehnike, turističnim društvom, društvom

zoz jagiuaoap
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I gospodinj in kulturnim društvom, s katerimi se je 
<-§ dogovoril, da bodo določena dela na Simoničev! 

1 domačiji opravili sami.
Šele s tretjim razpisom so našli strokovnjaka, obrtnika, 
pripravljenega prevzeti zahtevna obnovitvena dela, ki 
so potekala pod budnim očesom mariborskih 
strokovnjakov Zavoda za spomeniško varstvo. “Na 
osnovi javnega naročila je dela na Simoničev! domačiji 
prevzel samostojni podjetnik Janez Golnar iz Svetega 
Jurija ob Ščavnici, ki se vrsto let ukvarja s pokrivanjem 
streh s slamo in trstiko, in je bil tudi edini ponudnik na 
razpisu, ki ga je občina morala večkrat ponoviti. 
Zaupano sanacijo strehe je resnično dobro opravil. 
Njegov podizvajalec je naš domači podjetnik Ivan 
Lorenčič iz Bišečkega Vrha, ki je domačiji vrnil nekdanjo 
podobo. Na razpise Las programov Bogastvo 
podeželja ob Dravi in v Slovenskih goricah smo prijavili 
dva projekta, enega smo poimenovali Življenje pod 
slamnato streho, drugega Ohranjanje starih običajev, a 
smo ju kasneje združili in pridobili denar iz evropskega 
kmetijskega sklada za razvoj podeželja v skupni 
vrednosti 98 tisoč evrov,” razlaga župan občine 
Trnovska vas Alojz Benko.

Da je bila obnova tradicionalne kmečke hiše sredi 
slovenskogoriških gričev poseben izziv je povedal tudi 
podizvajalec obnove, domačin Ivan Lorenčič, 
samostojni podjetnik, ki s svojo ekipo delavcev zaključil 
obnovo Simoničeve domačije: “Veliko delo smo 
opravili, saj je hišo že dodobra načel zob časa. Temelje 
je močno načenjala vlaga, zato smo morali v prvi fazi 
obnove poskrbeti za hidroizolacijo. To pa je pomenilo, 
da smo jo dvignili za skoraj pol metra. Zdaj stoji na 
trdnih temeljih in vlaga tem stenam iz lesa in ometu ne 
more več do živega. Pri prenovi uporabljamo 
materiale, kot so jih poznali naši predniki. Tako bomo 
hišo zdaj prebarvali z gašenim apnom. Bela bo, kot je 
bilo najbolj običajno v teh krajih. Ohranili in obnovili ter 
primerno zaščitili pred propadanjem smo tudi vse še 
dovolj ohranjeno nekdanje stavbno pohištvo. 
Simoničeva domačija bo takšna, kot so bile hiše v teh 
krajih nekdaj. In tudi sam komaj čakam, da dela 
končamo in da hiša odpre vrata za obiskovalce ter se 
na domačijo vrne življenje.”

Ob hiši raste zelenjavno-zeliščni vrt, na dvorišču stoji 
studenec. Pred kratkim so pričeli z nadaljevanjem 
gradne kolesarskih povezav proti Občini Sveti Andraž. 
V Trnovski vasi so prepričani, da so Slovenske gorice 
idealne za razvoj trajnostnega, okolju in ljudem 
prijaznega turizma, saj mimo vodijo številne 
pohodniške poti. V Trnovski vasi imamo tudi dobro 
zasebno gostinsko ponudbo s hrano in prenočišči, kar 
je zagotovo naša prednost. Obnovljeni hiši je sedaj 
potrebno dati le še primerne vsebine.
“Simoničevo domačijo želimo ponuditi čim širšemu 
krogu ljudi. Radi bi povezali širšo regijo, poskrbeli za 
medgeneracijsko sodelovanje in z dogajanjem na 
domačiji doprinesli k prepoznavnosti naših krajev. 
Domačijo bomo odprli vsem, ki jim je blizu skrb za našo 
kulturno dediščino in ohranjanje starih običajev. Če 
želimo to doseči, potem brez medgeneracijskega 
povezovanja zagotovo ne gre. Med nami na srečo še 
živijo ljudje, ki vedo, kako se je nekoč živelo in kako 
delalo. Ti bodo svoja znanja in veščine prenašali na 
mlade. Želimo narediti še korak naprej in v dogajanje 
vključiti brezposelne, ki bodo na različnih delavnicah in 
dogodkih morda odkrili kaj takega, kar jim bo v pomoč 
na samostojni podjetniški poti, ali bodo dobili idejo za 
dopolnilno dejavnost, povezano z ohranjanjem 
domače obrti, običajev. Možnosti bo zagotovo veliko, 
zdaj je seveda na nas, da poskrbimo, da bo Simoničeva 
domačija zaživela,“ pravi župan Občine Trnovska vas 
Alojz Benko.

Zmagoslav Šalamun 
Fotografije: arhiv občine



Biooglje, izboljševalec strukture in rodovitnosti
zemlje na kmetijah

t-5
♦

Kmetijstvo je bistvenega pomena za človeštvo - 
zagotavlja hrano, ki jo uživamo, služi za preživetje 
milijonov ljudi po vsem svetu in ureja velik del 
pokrajine. Pri tem pa se sproščajo toplogredni plini 
(TPG), zaradi česar je kmetijstvo tudi vir emisij, ki 
prispevajo k podnebnim spremembam. Skorajda ni več 
dneva, ko ne bi slišali besedne zveze »podnebne 
spremembe«. Posledice podnebnih sprememb so vse 
bolj očitne: naraščanje povprečne globalne
temperature zraka in površine oceanov, dvigovanje 
morske gladine, spremenjeni padavinski vzorec, vse 
številčnejši ekstremni vremenski dogodki (toča, suša, 
vetrolomi itd.). Ker je kmetijstvo odvisno od naravnih 
virov in podnebja, ki zagotavlja primerno okolje za rast 
pridelkov, lahko podnebne spremembe povzročijo 
velike spremembe tudi v kmetijstvu.

Kmetijstvo zaradi biološkega značaja proizvodnje 
neizogibno prispeva k emisijam TCP, hkrati pa rastline 
porabljajo ogljikov dioksid in zadržujejo zaloge ogljika 
v tleh ter s tem zmanjšujejo količino ogljikovega 
dioksida v ozračju (ponor TCP). Kmetijstvo torej lahko 
vpliva na zmanjševanje izpustov toplogrednih plinov 
predvsem z optimalno tehnologijo reje živali in 
skrbnem ravnanju z organskimi gnojili v skladiščih in ob 
razvozu. Poleg tega ob zagotovljenem krogotoku 
hranil iz organskih gnojil na živinorejskih kmetijah 
bistveno zmanjšujemo porabo mineralnih gnojil na 
kmetijskih površinah in povečujemo organsko snov v 
tleh.

Biooglje (biochar) je angleški izraz za oglje, namenjeno 
uporabi v kmetijstvu. Biooglje lahko porabljamo v 
poljedelstvu in vrtnarstvu (z njim nahranimo zemljo) in 
tudi v živinoreji (dodamo ga prehrani in nastelji živali), 
trenutno pa je na tržišču najbolj zastopan kot dodatek 
različnim substratom na osnovi šote ali komposta. 
Predpona »bio« v tem primeru ne pomeni »ekološko«, 
ampak se je v primeru biooglja uporabila za 
razlikovanje med navadnim ogljem, ki se uporablja za 
kurjavo ter ogljem »za uporabo v kmetijstvu«, bodisi 
kot dodatek obdelovalni zemlji ali kot dodatek nastilja 
in prehrani živali. Biooglje je lahko pridobljeno iz 
čistega lesa in tudi iz suhe biomase rastlinskega izvora 
(oleseneli ostanki rastlin, lupine, storži, slama ...). Kot 
dodatek v tleh se uporablja za izboljšanje strukture in 
rodovitnosti zemlje. Zaradi izredne poroznosti lahko 
zadrži vodo, hranila in zrak, v številnih mikroskopskih 
luknjicah, ki jih vsebuje, pa se naselijo mikroorganizmi, 
ki so temelj plodnosti oziroma rodovitnosti tal.

Da biooglje zadosti kriterijem, mora biti pripravljeno na

Fotografija v. Biooglje.

poseben način. Postopek, s katerim pridobivamo 
biooglje, imenujemo oglenenje oz. piroliza, ki mora biti 
za pridobitev kvalitetnega biooglja izvedena pri visokih 
temperaturah, najbolje od 500 do 700 °C, proces pa 
poteka brez prisotnosti kisika. Med postopkom se v 
biooglje zelo stabilno veže ogljik, kar vpliva na 
zmanjšanje izpustov ogljikovega dioksida v ozračje. 
Takšno pridobivanje energije ob zmanjšanju izpustov 
toplogrednih plinov je eden glavnih razlogov, da 
proizvodnjo in uporabo biooglja na ravni EU zelo 
spodbujajo.

Ena od ključnih faz pri pripravi biooglja, preden je 
primerno dodajanju tlem, je mletje in »cepljenje« s 
hranili, mikrohranili in mikroorganizmi - ti se morajo 
namreč še vezati in naseliti v njegovih porah in na 
površini. Za »cepljenje« (ki ga strokovno imenujemo 
aktivacija) se poleg vode uporabljajo tudi raztopine 
gnojil, gnojevka, kompost in mikroorganizmi. Šele tako 
obdelano biooglje lahko takoj koristi tlom. Pomembno 
je tudi, koliko aktiviranega biooglja dodamo zemlji, saj 
je postopno dodajanje, v manjših količinah (med 
200-500 gramov/mz) ključno, da se vzpostavi 
ravnovesje, med tlemi in dodanim bioogljem z 
mikroorganizmi v njem. Ob rednem dodajanju biooglja 
se zmanjša potreba po zalivanju in dognojevanju, saj se 
v porah oglja skladiščijo hranila in voda. Na daljši rok je 
opaziti, da je humusna bilanca boljša ter da so tla lažja 
za obdelovanje. Tla dobesedno zaživijo, v tleh z 
dodatkom biooglja je več deževnikov, več gliv, več 
korenin. Rastline, ki rastejo na takšnih tleh, pa imajo na 
voljo vsa makro- in mikrohranila, potrebna za rast. 
Korenine vzpostavijo simbiozo s koristnimi bakterijami 
in glivami, zato imajo na voljo bistveno večjo površino 
za črpanje hranil.

Na dveh kmetijah smo v okviru El P pilotnega projekta
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I »Proizvodnja in uporaba biooglja na kmetijah za 
<-§ namen izboljšanja tal in prispevka k blaženju 

podnebnih sprememb« zasnovali poljski poskus, kjer 
smo posadili sadike zelja, katerim smo dodali različna 
gnojila oz. hranila. Tako smo k sadikam dodali biooglje, 
aktivirano biooglje (mešano biooglje in kompost) in 
mineralno gnojilo (NPK) v različnih razmerjih. S 
poskusom smo želeli preveriti, kako biooglje in 
aktivirano biooglje vpliva na rast zelja na dveh različnih 
področjih v primerjavi s priporočenim gnojenjem z 
NPK. Eno testno polje se nahaja na Ptuju, drugo pa v 
Bišu na kmetiji Manfreda Jakopa, ki sodeluje v 
projektu.

Kmetija Manfreda Jakopa je poljedelska kmetija, ki leži 
na obrobju Pesniške doline na srednje težkih tleh. 
Dodatek biooglja k srednje težkim tlom ima zagotovo 
perspektivo pri povečevanju organske mase v tleh in 
pri zadrževanju zalog ogljika v tleh. Zaradi mnogih 
pozitivnih lastnostih biooglja, bo le to v prihodnosti 
pridobivalo na veljavi, saj je boj proti podnebnim 
spremembam vedno bolj v ospredju. V izvedenih 
poskusih, v okviru projekta, smo ugotovili, da bi bilo 
potrebno poskus dodajanja biooglja k tlom nadaljevati 
več let, da bi lahko objektivno ocenili njegove lastnosti 
na tla, saj je bil dodatek v enkratnem odmerku 
premajhen, da bi lahko realno pričakovali takojšnje 
rezultate. Priporočljivo namreč je, da se biooglje 
dodaja v manjših odmerkih, da se lahko učinkovito 
poveže s fizikalno strukturo zemlje kot tudi biološko 
mikro sfero v zemlji. V okviru tega projekta pa 
predstavljamo tudi delovanje pirolizne peči na kmetiji 
za proizvodnjo lastnega biooglja. Pirolizna peč je 
postavljena na partnerski kmetiji Ivana Vogrinca v 
Skorbi in tako delovanje peči in proizvodnjo biooglja z 
veseljem pokažemo vsem, ki jih to področje zanima.

V projektu Proizvodnja in uporaba biooglja na kmetijah 
za namen izboljšanja tal in prispevka k blaženju 
podnebnih sprememb je vodilni partner ZRS Bistra 
Ptuj, poleg kmetije Manfreda Jakopa pa v projektu 
sodeluje še kmetija Ivana Vogrinca iz Skorbe ter 
Fakulteta za kmetijstvo in biosistemske vede iz

Fotografija 2: Pirolizna peč, rezultat domačega in tujega znanja, 
postavljena na kmetiji Vogrinec v Skorbi.

Fotografija 3: Preučevanje vpliva biooglja na kmetiji Jakop.

Maribora, KGZS Zavod Ptuj, podjetje Grega-JK, d. o. o. 
ter IKEMA inštitut za kemijo, ekologijo, meritve in 
analitiko, d. o. o.

Pilotni projekt Proizvodnja in uporaba biooglja na 
kmetijah za namen izboljšanja tal in prispevka k 
blaženju podnebnih sprememb se izvaja v okviru 
ukrepa Mi 6: Sodelovanje iz Programa razvoja 
podeželja 2014-2020, podukrep 16.5 Podpora za 
skupno ukrepanje za blažitev podnebnih sprememb ali 
prilagajanje nanje ter za skupne pristope k okoljskim 
projektom in stalnim okoljskim praksam.

Prispevek pripravila: 
dr. Nataša Belšak Šel, vodja projekta 
Vse fotografije: arhiv ZRS Bistra Ptuj

Pomoč občanom v primeru 
nasilja v družini:

• pokličite policijo v kolikor ste neposredno ogroženi 
ali posredujete informacije: Policijska postaja Ptuj: 
(02) 780 91 00,113;

• pokličite krizni center, v kolikor potrebujete 
takojšnji umik na varno: Krizni center za žrtve 
nasilja v družini Maribor: 02/250 26 60 ali 051 324 211;

• pokličite ali pišete v svetovalnico za žrtve nasilja,
ko potrebujete informacije, usmeritev ali 
individualno strokovno pomoč: Svetovalnica
Kapljica: 070 445 660, kapljica@arsvitae.si;
Društvo za nenasilno komunikacijo: 01/434 48 22, 
031 770 120, info@drustvo-dnk.si ali pokličite na 
dežurni telefon: SOS telefon: 080 11 55;

• pokličite Genter za socialno delo, v kolikor 
potrebujete informacije in razbremenitev ali 
posredujete informacije: GSD Spodnje Podravje, 
enota Ptuj: 02/787 56 00;

• v kolikor potrebujete nastanitev na varnem, 
pokličite na GSD Spodnje Podravje, enota Ptuj, 
Varna hiša Ptuj: 051 368 299.

Tukaj smo in lahko vam pomagamo.



Bolfenško društvo ljubiteljev stare tehnike Trnovska vas

“Za nami je aktivno leto“ t-S
♦

V Bolfenškem društvu ljubiteljev stare tehnike 
Trnovska vas nam je redko dolgčas. Kljub ukrepom in 
virusu Covid-19, smo v letu 2021 uresničili cilje, ki smo si 
jih zadali.
Tako smo bili aktivni na več področjih:
• v sklopu Simoničeve domačije smo s svojim delom 

pomagali pri obnovi le-te (čiščenje hlodov, 
odkrivanje strehe ...). V sklopu obnove smo se 
povezali tudi z drugimi društvi ter občino, kjer smo 
dokazali, da zmoremo;

• udeležili smo se več voženj, ki so jih organizirala 
druga društva. Tako smo poskrbeli, da se 
predstavimo tudi izven meja naše občine;

• kljub omejitvam, smo ujeli pravi trenutek in izpeljali 
občni zbor;

• 9. 7. 2021 smo imeli društveni piknik;
• 28. 8. 2021 smo izvedli tradicionalni Bolfenški relly. 

Kljub ukrepom je bila udeležba zadovoljiva;
• 5. 9.2021 smo društvo predstavljali na Dobrotah 

slovenskih kmetij;
• 11. 9. 2021 smo imeli društveni izlet;
• 18. 9. 2021 smo sodelovali na otvoritvi Simoničeve 

domačije;
• oktobra smo v sodelovanju z drugimi društvi 

organizirali trgatev na stari način;
• 12.10. 2021 smo sodelovali v snemanju predstavitve 

občine v oddaji Dobro jutro.
Upamo, da bo drugo leto za delovanje društva 
epidemiološko bolj ugodno, saj je pred nami še veliko 
projektov, ki jih imamo v planu uresničiti. Do takrat pa: 
“ostanite zdravi“.

zoz jagiuaoap
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Športno društvo Kenguru

♦ Peš na Pohorje iz Trnovske vasi
V športnem društvu Kenguru prirejamo prireditve v 
počastitev občinskega praznika občine Trnovska vas 
vse od leta 2002. Sklop prireditev, ki potekajo v ta 
namen, smo poimenovali športni oktober in zajema 
več športno-družabnih prireditev, ki se zvrstijo od 
septembra do novembra. V letošnjem letu smo športni 
oktober organizirali 19. leto zapored, v okviru tega pa 
prvič pohod Peš na Pohorje iz Trnovske vasi. V soboto, 
23.10. 2021, ob 7. uri zjutraj se nas je pred osnovno šolo 
zbrala pisana druščina, ki je v veselem vzdušju, polnem 
smeha, premagala pred tem skoraj nepredstavljivo pot 
v skupni dolžini 34 km.

Po pozdravnem nagovoru predsednika športnega 
društva Kenguru Vida Murka ter pobudnika in 
organizatorja pohoda Borisa Pukšiča, je sledilo 
skupinsko fotografiranje in odhod v smeri Biša, kjer 
smo pri Roškarjev! kapeli zavili levo v smeri Sovjaka, 
Črmlje in prvega daljšega postanka pri razglednem 
stolpu slovenskega pesnika in generala Rudolfa 
Maistra v Zavrhu. Tukaj so nas ujele prve dežne kaplje, 
kar pa ni omajalo trdne volje pohodnikov, da pot 
nadaljujejo v smeri zastavljenega cilja. Še pred 
nadaljevanjem poti je sledilo »obvezno« fotografiranje 
s stolpom v ozadju, ki ponosno stoji v osrčju Slovenskih 
goric.

Pot nas je naprej vodila v smeri Zg. Korene, Zimice in 
drugega daljšega postanka pri piceriji Splavar v Sp. 
Dupleku, kjer nas je z rogljički in mini picami razveselil 
podpredsednik društva Aleksander Majcen. Odmor so 
pohodniki izkoristili za okrepčitev z malico iz 
nahrbtnika in sproščanje zateglih mišic na nogah, kajti 
za nami je bilo prehojenih 18 km poti. Po raztezanju in 
ogrevanju mišic z vadbo 'plank' smo nadaljevali pot v 
smeri Dogoš in dvorca Betnava, kjer nas je pred

(Pohodniki z leve proti desni: Primož Prigl, David Majcen, Nina 
Sluga, Vid Murko, Samo Krajnc, Boris Pukšič, Pina Pintarič, Anja 
Štangar, Lana Smrke, Metka Kokol, Metka Volgemut, Zdenka 
Murko, Mojca Volgemut, Tadej Perko, Jožica Stojnšek, Franc 
Pukšič. Foto: Miha Brumen)

končnim vzponom do Hotela Bellevue na Mariborskem 
Pohorju pričakala obilna malica naših sponzorjev, 
Mesnine Žerak iz Podlehnika ter mlečni izdelki Kmetije 
Smrke iz Negove. Topla in krepčilna malica nam je pred 
zaključnim delom poti prišla še kako prav, glede na 
dejstvo, da je bil pred nami finalni vzpon, krepčilni 
tabor pa smo imeli tik pod vznožjem Pohorja.

Zatem, ko smo za sabo pospravili polno mizo dobrot in 
počistili za seboj smeti, smo pot nadaljevali do začetka 
slovenske planinske poti, katere začetek je prav 
nasproti dvorca Betnava in se v nadaljevanju vije čez 
Pohorje, preko Kamniško-Savinjskih Alp, Karavank, 
Julijskih Alp, Krasa ter se konča na Debelem rtiču na 
slovenski obali. Pohodniki so med tem zbirali še zadnje 
rezerve motivacije, da pot premagajo do konca. Pot je 
ponujala dovolj časa, da smo se naužili prelepe 
jesenske narave, še posebej močno nas je prevzela pri 
Trikotni jasi, od koder je bil lep razgled na drugo 
največje slovensko mesto Maribor. Sledila sta še 
zadnja kilometra vzpona do hotela Bellevue, ki sta 
pohodnikom predstavljala največji izziv. Potrebno je 
bilo stisniti še zadnje atome moči iz sebe, da bi dosegli 
vrh na 1040 m nadmorske višine in uspelo nam je. Pred 
Hotelom Bellevue je prve pohodnike že čakal g. Miran 
Arnuga s kombijem Prostovoljnega gasilskega društva 
Biš. Na tem mestu se g. Arnugi in PGD Biš v imenu 
športnega društva Kenguru zahvaljujem, ker nam na 
podobnih športnih dogodkih vedno priskočijo na 
pomoč. V ŠD Kenguru se sodelovanja s PGD Biš z 
veseljem nadejamo tudi v prihodnje. Za prehojeno pot 
od Trnovske vasi do hotela Bellevue v skupni dolžini 34 
km smo potrebovali skupno 9,5 ur, zato smo 
udeležencem pohoda za premagano pot in dosežen 
vrh podelili društvene diplome.

Med samo potjo ni manjkalo veselega razpoloženja,



prijetnih pogovorov, stkali pa smo tudi nove 
prijateljske vezi. Ob zaključku uspešnega dne smo 
naposled ugotovili, da Mariborsko Pohorje le ni tako 
daleč, kot se nam velikokrat zdi in se strinjali v zamisli, 
da pot ponovno prehodimo skupaj tudi prihodnje leto. 
Na tem mestu vas zato že sedaj vabimo, da se 
opogumite in se nam prihodnjič pridružite.

Boris Pukšič

(Foto: Primož Prigl)

Strelsko društvo Trnovska vas

Turnir vasmi občine Trnovska vas 
in Turnir za pokal občine Trnovska vas 2021

V nedeljo 3.10.21 smo izvedli tradicionalni Turnir med 
vasmi in Turnir za pokal občine Trnovska vas. 
Tekmovanje je potekalo v treh disciplinah in sicer s 
serijsko zračno puško (člani in mladinci), standard 
puško in pištolo. Tekmovali smo na sedem steznem 
montažnem strelišču v Trnovski vasi. V vseh disciplinah 
smo streljali na 200 možnih krogov. Na turnirju smo 
sodelovali občani Trnovske vasi in člani Strelskega 
društva Trnovska vas.

Doseženi so bili naslednji rezultati:
Ekipno Turnir med vasmi s serijsko zračno puško:
1. mesto: Sovjak (Roman Maguša, Benjamin Kuhar, 
Aleš Štebih) - 513 zadetih krogov
2. mesto: Črmlja (Tamara Rola, Boštjan Rola, Sandi 
Njivar) - 480 zadetih krogov
3. mesto: Trnovski vrh (Albert Mlasko, Blaž Mlasko, 
Marko Banovič) 471 zadetih krogov

Turnir za pokal občine;
• Disciplina serijska zračna puška - posamezno 

člani:
1. mesto: Aleš Štebih (177)
2. mesto: Miha Petrič (173)
3. mesto: Boštjan Rola (170)

• Disciplina serijska zračna puška - posamezno 

mladi do iS.let:

1. mesto: Tamara Rola (151)

2. mesto: Martin Mlasko (141)

3. mesto: Dominik Pongrac (136)

• Disciplina standard puška:

1. mesto: Miha Petrič

2. mesto: Tamara Rola

3. mesto: Dominik Pongrac

• Disciplina pištola:

1. mesto: Marko Banovič

2. mesto: Benjamin Kuhar

3. mesto: Miha Petrič

Turnir ob 40.letnici društva smo prestavili za 

nedoločen čas, oz. ga bomo izvedli ko bo boljša 

epidemiološka slika.

Franc Hameršak

Turistično društvo Trnovska vas

Pestro dogajanje pri Simoničevi domačiji
Letošnje leto je bilo za Turistično društvo skoraj večina 
dogajanja preneslo na Simoničevo domačijo v Trnovski ^ 
vasi.
Pomagali smo pri obnovi in nato smo sodelovali pri 
OTVORITVI SIMONIČEVE DOMAČIJE v septembru.

BRANJE KOT NEKOČ
Turistično društvo Trnovska vas, Bolfenško društvo 
ljubiteljev stare tehnike, Društvo za ohranjanje starih 
običajev Ločič in Društvo gospodinj Trnovska vas, smo
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organizirali trgatev v Ločiču in na Simoničevi domačiji. 
Za to posebno priložnost smo oblekli oblačila, ki so jih 
nosili naši predniki, trgatev pa smo opravili z 
pripomočki, ki so jih tudi imeli naši predniki. Tako smo 
obirali v emajlirana vedra, lesene škafce in vse skupaj 
odnesli z leseno »PUTO« v leseno kad, ki je bila na 
lesenem vozu z traktorjem starodobnikom.
Ob delu smo si privoščili domačo jedačo in pijačo, ter 
veselo ob zapeti pesmi obrali »BRAJDE«.
Nato smo vse skupaj sprešali in natočili v sod na 
Simoničevi domačiji, za katerega ima glavno besedo 
naš župan Alojz Benko s pomočniki.
Po bogati večerji in končanem delu smo zaplesali na » 
GUMLI« kot nekoč.

SNEMANJE ODDAJE DOBRO JUTRO
V oktobru so nas pozvali k sodelovanju snemanja 
oddaje Dobro jutro Slovenija.
Turistično društvo Trnovska vas smo se oblekli v 
srednjeveška oblačila, in razstavili lesene izdelke, ki so 
bila narejena ročno, od našega člana Davida Majcna, ki 
je postavil tudi ročno leseno stružnico in pokazal kako 
so včasih stružili. Predstavili smo zgradbo Simoničevo 
domačijo in povedali zgodbo oz. legendo o Humski 
Trezi.
Pogostili smo se z izdelki iz krušne peči na Simoničevi 
domačiji, izpod vrlih rok našega Društva gospodinj 
Trnovska vas.

Metka Nedelko



Društvo upokojencev Trnovska vas

Aktivnosti v Društvu upokojencev Trnovska vas t-S
♦

Kot vse občanke in občane naše občine so tudi naše 
društvo že v začetku leta 2021 pri normalnem delu 
ovirali odloki vlade o prepovedi potovanj in zbiranju 
več oseb v zaprtih prostorih zaradi epidemije 
COVID-19.
Januarja smo na dopisni seji UO DU sprejeli plan dela, 
potrdili predlog za višino članarine za leto 2021 in 
določili smernice za delovanje v času trajanja 
epidemije. Vladni odlok o prepovedi potovanj in 
zbiranju oseb v zaprtih prostorih je veljal do konca 
maja.
V juniju pa so omejitve omilili tako, da smo lahko začeli 
s kegljanjem in pohodi po SPP. Julija smo uspeli izvesti 
zbor članov društva. Avgusta smo organizirali izlet na 
Notranjsko. Ogledali smo si maketni prikaz nastajanja 
cerkniškega jezera in njegovega usihanja, notranjost in 
okolje gradu Snežnik in na povratku proti domu še 
muzej vojaške zgodovine v Pivki. Pogumni so si 
ogledali tudi notranjost podmornice, s katero so na 
tajnih nalogah pridobivali podatke o tujih pomorskih 
podatkih. Opremo notranjosti podmornice so 
izdelovali v Sloveniji. Sodelovali smo na turnirju v 
visečem kegljanju, ki ga je organiziralo Društvo za 
ohranjanje običajev iz Ločiča. Septembra smo skupaj z 
gasilci sodelovali pri zagotavljanju prometne varnosti 
na prvi šolski dan. V oktobru, ki je mesec praznovanja 
občinskega praznika, smo izvedli turnir v visečem 
kegljanju med društvi v občini. Prvo mesto je dosegla

ekipa DU Trnovska vas, drugo mesto je dosegla ekipa 
Društva za ohranjanje običajev iz Ločiča in tretje mesto 
je dosegla ekipa Turističnega društva Trnovska vas. Od 
začetka julija smo vsako nedeljo kegljali, če so nam 
vremenske razmere dopuščale. Pohodniška skupina, 
katere mentor je Jože Kapun, je vsak teden prehodila 
kakšen odsek planinskih poti Slovenije. Pohodnikom 
seje pridružilo nekaj novih članov, ki so izrazili željo, da 
bi ponovno prehodili PPP (Pomursko planinsko pot) 
tako, da so že prehodili nekaj etap te poti.

Upamo, da epidemiološka slika Slovenije ne bo tako 
slaba, da bi ponovno prepovedali potovanja in 
druženja, ker nam je do konca leta ostalo še nekaj 
opravil.

Simon Zajšek

KORK Trnovska vas

Aktivnosti v KORK Trnovska vas
Poslanstvo Rdečega križa Slovenije je z močjo
humanosti izboljšati življenje ranljivihljudi. Zato Rdeči
križ Slovenije:

• deluje v skladu s sedmimi temeljnimi načeli gibanja 
Rdečega križa;

• v lokalnih okoljih spremlja življenje ljudi in aktivno 
reagira na pojave stiske in nemoči, še posebej 
ranljivih skupin, kot so otroci in starejši;

• zagotavlja spoštovanje človeka in nagovarja ljudi, 
da delijo del svojega blagostanja s tistimi, ki so 
nemočni in v stiski;

• v organizaciji in med ljudmi spodbuja in gradi čut za 
solidarnost in razumevanje stiske drugih;

• spodbuja in širi vrednote zdravja in zdravega 
življenja;

• uvaja načrtno izobraževanje in usposabljanje za 
izvajanje poslanstva in nalog;

• širi znanja o gibanju Rdečega križa in

mednarodnem humanitarnem pravu (Vir: Iz 
Wikipedije, proste enciklopedije.).

V času epidemije iz znanih razlogov tudi v naši 
organizaciji ni bilo posebnih aktivnosti in druženj. Kljub 
vsemu smo izvedli redni letni občni zbor, razdelili 
pakete pomoči, ki smo jih prejeli iz KORK Ptuj.

V domu upokojencev Lokavec smo obiskali našo 
občanko Heleno Rašl, ki tam preživlja jesen življenja. 
Ves čas so po usklajenem urniku potekale tudi 
krvodajalske akcije, kjer so naši občani darovali kri in 
tako pomagali mnogim, ki so jo potrebovali.

V okviru 23. občinskega praznika smo v naši 
organizacijo izvedli pohod po potem naše občine.

Za KORK Trnovska vas: 
Marija Maguša

zoz jaqiuaoap



de
ce

m
be

r 2
02

♦

Prostovoljno gasilsko društvo Biš

Aktivnosti na operativnem področju PGD Biš
Operativno enoto PGD Biš sestavlja 41 članov, ki so se 
prostovoljno opredelili, da bodo po svojih najboljših 
močeh pomagali ljudem, kadar bo to potrebno, da pa 
lahko pomagamo kot gasilci, moramo za to 
izpolnjevati zakonske pogoje od usposabljanja, 
zdravniških pregledov in seveda primerne opreme.

Zaradi epidemije se tudi gasilci srečujemo z 
vsakdanjimi težavami, ki nam krojijo zadnji dve leti. 
Tako nam je onemogočeno usposabljanje v večjih 
skupinah, odpadajo tečaji itd.

Vendar je pri sami intervenciji skoraj nemogoče 
spoštovati vse ukrepe, zato smo v vsaki intervenciji 
gasilci izpostavljeni. Zato si želimo, da je intervencij čim 
manj, kar lahko v veliki meri naredimo občani sami, z 
upoštevanjem osnovnih pravil o samozaščiti, če pa se 
zgodi nesreča, pa si gasilci želimo, da smo usposobljeni 
in dobro opremljeni.

Tako našo opremo redno dopolnjujemo in menjavamo 
v skladu s predpisi, istočasno pa moramo usposabljati 
sebe in uvajati mlajše gasilce. V letošnjem letu nam je, 
kljub zgoraj naštetim težavam, uspelo pridobiti 6 novih 
operativnih gasilcev, ki so uspešno opravili tečaj pri 
Gasilski zvezi Lenart in pridobili smo tudi 4 gasilce 
pripravnike, ki so uspešno zaključili tečaj pri Gasilski 
zvezi Ptuj.

Zaradi pravil Gasilske zveze Slovenije nam je v principu 
onemogočeno izobraževanje mladih gasilcev v lastni 
zvezi, tako da smo odvisni od sosednjih zvez.

V mesecu oktobru smo gasilci izvedli eno 
nenapovedano društveno vajo, katere namen je bil, 
preveriti odzivnost članov, istočasno pa smo preverili 
sistem tihega alarmiranja ter pokazali novim gasilcem, 
kako delati v paru pri gašenju notranjih požarov z 
uporabo dihalnega aparata. Prav tako smo se udeležili 
gasilske vaje pri Gasilski zvezi Destrnik.

Namen vsake vaje je v prvi meri preizkus nas samih in 
preverjanje opreme ter komunikacije z vsemi 
sodelujočimi.

V zadnjem mesecu smo na gasilski dom namestili novo 
sireno, ki je zamenjala že skoraj 70 let staro sireno. 
Nova sirena je opremljena s sodobno komunikacijsko 
opremo, ki omogoča alarmiranje in pa tudi drugo 
obveščanje, če bi bilo to potrebno.

Tudi letos bomo v mesecu decembru za vse naše 
občane organizirali pregled gasilnikov.
Z gasilskim pozdravom »NA POMOČ!«

Miran Arnuga, 
poveljnik PGD Biš 

UO PGD Biš



Prostovoljno gasilsko društvo Biš

Gasilci ob Dnevu spomina na mrtve t-S
♦

Delegacija PGD Biš je ob Dnevu spomina na mrtve 
obiskala grobove svojih članov, ki so končali svojo 
življenjsko pot v času epidemije. S prižigom sveč smo 
se spomnili svojih bivših tovarišev. Delegacija je 
obiskala tudi grob našega bivšega člana Slavka 
Belščaka na pokopališču v Petrijancu.

Slika: Arhiv DVD Petrijanec.
UO PGD Biš

Podelitev pokalov in medalj za državno gasilsko 
mladinsko tekmovanje 2021 v Celju

V Gelju je 5. junija potekalo državno gasilsko mladinsko 
tekmovanje, kjer smo gasilci iz Biša sodelovali s tremi 
tekmovalnimi enotami: pionirji, pionirkami in
mladinkami. Pionirji so med 42 tekmovalnimi enotami 
dosegli 17. mesto, pionirke med 25 ekipami odlično 10. 
mesto. Mentorici ekip Simona Guček in Mojca Viher sta 
bili zelo ponosni na dosežen rezultat svojih mladih 
tekmovalcev, saj je za mnoge bil to sploh prvi uradni 
nastop pred sodniki.

Mladinke smo, s pomočjo naših mentorjev Manfreda 
Jakopa, Matjaža Kolednika in Nejca Štumbergerja, 
osvojile 2. mesto. Zaradi trenutne situacije, v kateri 
živimo, je bila podelitev pokalov, medalj in značk po 
zaključenem tekmovanju na našo žalost prestavljena 
na 2. oktober. Zaradi koronskih omejitev in ukrepov 
smo se na težko pričakovano podelitev v Gelje v 
spremstvu naših mentorjev odpravile le Katarina 
Jakop, Lucija Brumen in jaz. V naši kategoriji je 1. mesto 
osvojila ekipa Andraž nad Polzelo, 3. mesto pa 
Podgorica Šentjakob. Za nagrado smo poleg pokala in 
medalj dobile tudi dve novi brentači. Medalje nam 
bodo podeljene v januarju, na občnem zboru 
gasilskega društva.
Glede na uspehe pionirskih in mladinskih ekip na 
državnem tekmovanju v Gelju je naše društvo prejelo 
tudi eno izmed posebnih nagrad Gasilske zveze 
Slovenije, celoletno dijaško štipendijo, ki jo je društvo 
izročilo enemu izmed svojih mladih gasilcev.

Po podelitvi nas je v sosednji sobi čakala pogostitev. 
Ker se podelitve niso mogle udeležiti vse članice ekipe, 
smo se po dogodku vsi skupaj odpravili k našemu 
sponzorju, piceriji “Pri Mici“, kjer nas je ta pogostila.

Žana Muršec,
članica mladinske tekmovalne enote PGD Biš

Predstavniki mladinske tekmovalne enote PCD Biš, mentorji 
ekipe in vodja državnega gasilskega tekmovanja Zvonko Clažar 
ter poveljnik podravske gasilske regije Dušan Vižantin, na 
podelitvi v Celju.

Pravilno oranje kmetijskih 
površin ob javnih cestah

V jesenskih mesecih se ponovno pričnejo večja 
poljedelska opravila na njivah in poljih. Ker je naša 
inšpekcijska in redarska služba v spomladanskem času 
letošnjega leta prejela kar nekaj prijav v zvezi z 
nepravilnim oranjem, vam v nadaljevanju, z namenom 
preventivnega ukrepanja, predstavljamo kršitve 
zakonskih določb, posledice takega ravnanja in 
pravilen pristop k temu opravilu.

Zakon o cestah (Uradni list RS, št. 109/10, 48/12, 36/14 - 
odi. US, 46/15 in 10/18; v nadaljevanju: ZGes-i) v 4. točki 
drugega odstavka 5. člena določa: »Prepovedano je 
orati na razdalji manj kot 4 metre od roba cestnega 
sveta v pravokotni smeri na cesto ali na razdalji manj 
kot meter od roba cestnega sveta vzporedno s cesto«. 
Kršitev zgornjega člena pomeni prekršek, ki je 
sankcioniran v sedmem odstavku 5. člena ZGes-i 
(posameznik se kaznuje z globo 1000 €) in osmem 
odstavku 5. člena ZCes-i (pravna oseba se kaznuje z
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globo 4000 € in odgovorna oseba z globo 1000 c).

Kršitev omenjenega člena pomeni prekršek, ki je 
sankcioniran v sedmem odstavku 5. člena ZCes-i 
(posameznik se kaznuje z globo 1000 c) in osmem 
odstavku 5. člena ZCes-i (pravna oseba se kaznuje z 
globo 4000 € in odgovorna oseba z globo 1000 c).

Pomen posameznih izrazov je določen v 2. členu ZCes- 
1 in je naslednji:

Cestni svet je zemljišče, katerega mejo na podlagi 
predpisov o projektiranju javnih cest določajo linije 
med skrajnimi točkami prečnega in vzdolžnega profila 
cestnega telesa, vključno z napravami za 
odvodnjavanje. Meja cestnega sveta poteka največ 2 
metra od linij skrajnih točk, vključno z napravami za 
odvodnjavanje.

Cestno telo je del javne ceste, ki ga sestavlja cestišče z 
nasipi in vkopi.
Cestišče je del javne ceste, ki ga sestavljajo vozišče, 
odstavni in ločilni pasovi, kolesarske steze, pločniki, 
bankine, naprave za odvodnjavanje, če so tik ob 
vozišču, ter zračni prostor v višini 7 metrov, merjeno 
od točke na osi vozišča.
Bankina je utrjen vzdolžni del cestišča ob zunanjem 
robu vozišča, ki zagotavlja bočno stabilnost vozišča in 
brežine ter omogoča namestitev prometne 
signalizacije in opreme.
Vozišče je del cestišča, ki ima eno ali več smernih 
vozišč, namenjeno prometu vozil pod pogoji, 
določenimi s predpisi o pravilih cestnega prometa, pa 
tudi pešcem in drugim udeležencem cestnega 
prometa, če s prometno signalizacijo ni določeno 
drugače.

1. Prikaz pomenov izrazov:

(Vir skice: Oranje pravokotno 90 in vzporedno_Prerez. pdf, 
Cestno podjetje Nova Gorica in Ministrstvo RS za infrastrukturo 
in prostor)

Za lažje razumevanje, kaj v praksi pomenijo pravilni 
odmiki pri oranju od cestnega sveta, vam 
predstavljamo na naslednjih skicah.

2. Oranje vzporedno s cesto

(Vir skice: Oranje pravokotno 90 in vzporedno_Prerez. pdf, 
Cestno podjetje Nova Gorica in Ministrstvo RS za infrastrukturo 
in prostor)
3. Oranje pravokotno na cesto

(Vir skice: Oranje pravokotno 90 in vzporedno_Prerez. pdf, 
Cestno podjetje Nova Gorica in Ministrstvo RS za infrastrukturo 
in prostor)

Zaradi neupoštevanja pravilnih odmikov prihaja pri 
oranju kmetijskih površin do poškodb bankin in 
vozišča. Orači obračajo traktorje s priključki na 
cestnem svetu, celo na asfaltnem vozišču, s čimer 
prihaja do poškodb bankin, razpokanosti asfalta, 
posedanja roba cestišča, hkrati pa tudi do onesnaženja 
cestišča z nanosom blata in zemlje. Orač oziroma 
voznik delovnega stroja je dolžan, da preden se vključi 
na javno cesto, pnevmatike očistiti blata, zemlje in 
drugih snovi, ter tako očiščen zapelje na javno cesto. 
Zakon o cestah namreč v prvi alineji 5. točke drugega 
odstavka 5. člena ZCes-i določa, da je na cestišče javne 
ceste prepovedano nanašati blato ali jo kako drugače 
onesnaževati. Za omenjeni prekršek je predpisana tudi 
globa (posameznik se kaznuje z globo 1000 €, pravna 
oseba se kaznuje z globo 4000 € in odgovorna oseba 
pravne osebe z globo 1000 c).



V primeru, da kmetijskih del nikakor ni mogoče izvesti 
tako, da ne bi ovirali in ogrožali promet, poškodovali 
cesto ali povečali stroškov njenega vzdrževanja, ZCes-i 
v 27. členu dopušča tudi možnost, da izvajalec del pred 
pričetkom izvajanja del upravljavca cest (občino) 
zaprosi za soglasje teh del. S tem soglasjem se določijo 
pogoji, pod katerimi se ta dela lahko opravijo, po

potrebi se določi začasna označitev ovire na ali ob cesti g 
z začasno prometno signalizacijo ter dolžno ravnanje ^ 
izvajalca del po tem, ko je z deli zaključil.

Občinsko inšpekcijsko nadzorstvo in občinsko redarstvo 
Skupna občinska uprava občin v Spodnjem Podravju

Obvestilo občanom glede zbiranja ostankov od zakola domačih 
živali, ki nastanejo pri zakolu za lastno domačo porabo

Zbiranje ostankov od zakola domačih živali, ki 
nastanejo pri zakolu za lastno domačo porabo, se 
uvršča med naloge državne gospodarske javne službe 
ravnanja s stranskimi živalskimi proizvodi (v 
nadaljevanju: ŽSP), ki jih opravlja od države izbrani 
koncesionar.

Za območje celotne države je bila z odločbo Vlade RS 
družbi KOTO, d. o. o. podeljena koncesija za izvajanje 
državne gospodarske javne službe ravnanja z 
živalskimi stranskimi proizvodi (v nadaljevanju: ŽSP) 
kategorije 1 in 2 (to so ostanki od zakola, ki se ne 
morejo uporabiti za prehrano ljudi ali živali). Ostanki 
od zakola oziroma ŽSP se prevzemajo na prevzemnih 
mestih in v zbiralnicah oziroma registriranih obratih, ki 
so urejeni in potrjeni v skladu s predpisi s strani 
veterine (klavnice, predelovalni obrati), pa tudi na 
kmetijskih gospodarstvih, kjer nastanejo odpadki pri 
proizvodnji živil za lastno porabo (zakol živali izven 
klavnice za lastno domačo uporabo), ravno tako se 
prevzemajo v primeru množičnega pogina živali ali ob 
naravnih nesrečah in drugih nesrečah ter v primeru 
nelegalnega odlaganja ostankov od zakola.

S selitvijo veterinarsko higienske službe v Maribor se je 
zaprl dotrajani objekt veterinarsko higienske službe in 
zbiralnica za sprejem ŽSP na Ormoški cesti 28 na Ptuju.
Odlaganje tovrstnih odpadkov na zbiralnici na 
Ormoški cesti 28 na Ptuju torej od 15. 4. 2021 naprej ni 
več mogoče.

Koncesionar KOTO, d. o. o. ima za zbiranje ostankov od 
zakola izbranega podizvajalca. To je Nacionalni 
veterinarski inštitut, ki ostanke od zakola, ki nastanejo 
pri zakolu za lastno domačo porabo, prevzema po 
sistemu »od vrat do vrat« na kmetijskih 
gospodarstvih, ki so vpisana v register KMG-MID in ki 
imajo registrirano rejo prašičev, ovc, koz, divjadi v 
oborah, kuncev ali perutnine.

Odvoz odpadkov, ki nastanejo pri zakolu za lastno 
domačo porabo, je mogoče naročiti na naslednjih 
telefonskih številkah: Nacionalni veterinarski inštitut 
Maribor: 02 749 36 78, 02 749 36 87, 02 461 31 50.

Prevzem se izvaja le na delovne dni, in sicer od 
ponedeljka do petka med 7. in 15. uro.

Prevzem na lokaciji nastanka (na kmetijskih 
gospodarstvih) je mogoč le proti plačilu. Strošek 
prevzema znaša po uradno objavljenem ceniku 9,86 
EUR brez DDV, dodan pa mu je še strošek prevoza, 
predelave in odstranitve, ki znaša brez DDV 0,1924 EUR 
na kg prevzetih ostankov od zakola. Strošek prevzema 
je sofinanciran v višini 3,50 EUR s strani Uprave za 
varno hrano, veterinarstvo in varstvo rastlin.

Skladno s trajnostnim delovanjem družbe KOTO in 
vsled zmanjševanja vpliva na proces predelave, se 
prevzemajo ostanki od zakola izključno brez embalaže 
ali v biološko razgradljivih vrečkah.

Podrobnejše informacije glede izvajanja gospodarske 
javne službe lahko preberete na naslednjih povezavah:
• http://www.koto.si/lzvajanje-storitev-javne- 

slu%C5%BEbe
• https://www.gov.si/teme/rokovanje-z-zivalskimi- 

stranskim i-pro izvod i-ki-nastanejo-pri-zakolu-za- 
lastno-domaco-porabo/

• https://www.vf.uni-lj.si/obvestila/prekinitev- 
sprejema-zsp-ki-k2-ostankov-klanja-za-lastno- 
porabo-na-zbiralnici-na-ormoski

Pripravil:
Občinski inšpektorat Skupne občinske 

uprave občin v Spodnjem Podravju

Foto: freepik

zoz jagiuaoap
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Oktober - mesec požarne varnosti
Vsako leto se v sklopu projekta »Oktober - mesec 
požarne varnosti« po Sloveniji odvijajo razne 
dejavnosti, ki ljudi opozarjajo na pomembnost in 
varnost pred požari ter drugimi (naravnimi) nesrečami. 
Zato smo se tudi na šoli odločili, da otrokom v tem 
mesecu približamo in predstavimo poklic ter 
dejavnosti gasilcev.
V sredo, 20. oktobra 2021, smo se ob 15.00, učenci 1., 2. 
in 3. razredov zbrali pred šolo in se peš odpravili do 
bližnjega PDG Biš, kjer so nas že nasmejani in dobre 
volje pričakali domači prostovoljni gasilci. Še 
pomembneje, za nas so si čas vzeli tudi gasilci veterani, 
ki so za nas predstavili prav poseben del delavnic. 
Razdelili smo se v tri skupine (kar po razredih) in v 
skupini veteranov nas je pričakala v starih platnenih 
gasilskih oblekah, ki kot smo izvedeli, gasilcev pred leti 
niso varovale pred požari. Prikazali so nam 145 let star 
gasilski voz, ki je še delujoč in so se na njem lahko 
preizkusili tudi naši učenci.
V drugi skupini so se učenci pomerili v manjšem 
tekmovanju po tri z brentačami. Vaja je bila nadvse 
zanimiva, saj je tudi ta vključevala vodo, ciljanje, 
navijanje in nenazadnje škropljenje.
Na koncu pa so nam gasilci nudili voden ogled 
gasilskega doma, kjer smo videli gasilske garderobe, 
različne obleke, čelade in šleme, videli smo komandi 
pult in čisto od blizu (staro) sireno, saj so jo gasilci na 
gasilskem domu zamenjali z novo - s fanfarami, le-to so 
vpričo nas tudi preizkusili. Po ogledu so nas namreč 
pogostili še s pečenimi kostanji in jabolčnim sokom, ob 
tem pa na sireno s fanfarami predvajali slovensko Golico. 
Bilo je res zabavno in prehitro je bilo vračanje z 
močnim vetrom v laseh proti šoli.
Vendar se polni novega znanja, vtisov in izkušenj 
iskreno zahvaljujemo za druženje in nepozaben 
popoldan.
Z gasilskim pozdravom - NA POMOČ.

Doroteja Irgolič

zoz jaqiuaoap
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Kaj imata skupnega razgibavanje in ogrevanje?
Snežinke bodo kmalu veselo zaplesale in prekrile 
pokrajino čez in čez. Še bolj hladno bo. Ne glede na 
mraz, sneg ali dež neki ljudje, oranžno oblečeni, vsako 
jutro ob 7.30 zjutraj telovadijo. To so vztrajni člani 
Društva Šola zdravja, ki zimo drugače doživljajo, saj 
redno telovadijo ob vsakem vremenu, zunaj, na 
prostem, tudi na snežnih površinah. Pravzaprav se 
snega veselijo. Telovadijo po metodi »1000 gibov« - 
preproste vaje, ki so primerne za vsakogar. Vaje za 
roke, noge, trup in glavo, gor-dol, levo-desno, vdih- 
izdih, počep, kroženje z glavo, stoja na eni nogi..., vse 
v pol ure. Čisto dovolj. In ni jim mrzlo. Tudi ko pridejo 
domov, niso premraženi, saj so začeli dan z 
razgibavanjem. In vsako jutro vajo ponovijo. Tako 
prihranijo tudi pri ogrevanju. V teh časih podražitve, 
zmanjšano ogrevanje, pride še kako prav. Pridružite se

jim še vi. V tej veseli druščini, ki se ne zmeni za mraz, 
vam bo prav prijetno. Razgibali se boste, družili z 
novimi prijatelji (seveda po predpisanih ukrepih), pa še 
znižali si boste račun za ogrevanje. Ni druge, le 
poiščite, kje v bližini telovadijo kakšni oranževci. Veseli 
vas bodo!

Neda Calijaš

Če bi v vašem kraju želeli imeti tako skupino, 
kontaktirajte društvo (059 932 066,

info@solazdravja.si). Poskrbeli 
bodo, da tudi v vaši občini kmalu 
začne telovaditi skupina Šole 
zdravja. Na njihovi spletni strani 
lahko pogledate, kje so lokacije 
skupin Šole zdravja.

Mini maturanti 2021
Pravijo, da se vse lepo enkrat konča. Tako se je končalo 
tudi letošnje malo drugačno leto v vrtcu. Skupaj smo se 
igrali, peli, plesali, raziskovali, ustvarjali, pridobivali 
nova znanja in bogatili vse tisto, kar že znamo. 13 mini 
maturantov bo jeseni prestopilo prag šole, vrtec pa bo 
ostal le še spomin. Vzgojitelji upamo, da je vrtec pustil 
pozitiven pečat v življenju vsakega izmed otrok, ki bo 
jeseni zakorakal v šolo.
Pa srečno na vaši poti dragi mini maturantje!

Zanje: Saška Pukšič

Projekt NAŠA MALA 
KNJIŽNICA (NMK)

V oddelku podaljšanega bivanja učencev 1.1 razreda na 
PŠ Trnovska vas smo se odločili za sodelovanje v 
projektu NMK. V šolsko knjižnico smo dobili 5 knjig za 
branje in ustvarjalnike za učence. Vsako knjigo sem 
učencem najprej predstavila in prebrala. Sledil je 
pogovor o prebrani knjigi, avtorjih in ilustratorjih. Nato 
smo se lotili reševanja pripravljenih nalog v 
ustvarjalniku. Naloge so bile zelo raznolike, zabavne in 
poučne. Sledilo je poustvarjanje, ki je zajemalo risanje, 
lepljenje, izrezovanje. Nastali so posamezni ali 
skupinski izdelki. Najbolj nam je uspel skupinski 
ŽELVAK.

Učiteljica OPB, Majda Drumlič

ućEHci OPb f-fc 
PŠ TRNOVCA VAS



Letna šola v naravi
Ne dolgo nazaj se je začelo novo šolsko leto in učenci 
5. razredov smo se že takoj na začetku tega šolskega 
leta namenili v letno šolo v naravi. Polni pričakovanj 
smo vstopili že v novo šolsko leto, predstavljajte si 
potem še pričakovanja v tistem tednu pred odhodom. 
Res smo bili neučakani.

Pred nami je bila daljša vožnja vse do drugega konca 
Slovenije, bolj natančno do Debelega rtiča, a to nam ni 
delalo večjih preglavic in čas na avtobusu smo 
izkoristili za pogovor, besedne igre in petje. Ko smo 
prišli do Mladinskega zdravilišča Debeli rtič, nam je 
največjo dobrodošlico pripravilo sonce, ki ni bilo nič kaj 
sramežljivo in nas je prav mamljivo vabilo na kopanje. 
Seveda se nismo pustili dolgo pregovarjati in že 
popoldan smo skočili v morje in bazen ter preverili 
naše plavalne sposobnosti.

V tednu našega bivanja na Debelem rtiču smo ob 
plavanju tudi veliko raziskovali, opazovali in se 
zabavali. Zagotovo je bil eden pomembnejših 
trenutkov, ki jih ne bomo pozabili, tudi izlet z ladjico v 
mesto Piran. Ta vožnja je trajala dobro uro in ob tem 
smo občudovali našo kratko, a pestro obalo. V samem 
mestu smo spoznali nekaj kulturnih znamenitosti, nato 
pa smo nekaj časa preživeli tudi samostojno in zato 
smo se veselo odpravili po nakupih (morali smo 
zapraviti kakšen evro ali več ).
Med naše nepozabne trenutke moramo uvrstiti tudi 
različne aktivnosti in dejavnosti, ki jih ponuja 
mladinsko zdravilišče in so bile za nas zelo poučne in 
zabavne. Na primer lov za zakladom, biološka pot ter 
ogled mediteranskega parka. Vsak dan smo namreč 
imeli kakšno od teh dejavnosti.
Vse do četrtka popoldan smo uživali v toplem 
razvajanju sonca, kopanju v morju, zunanjem in

notranjem bazenu ter odlični hrani. No, v četrtek pa se 
je vreme malo skisalo, a nam ni bilo hudega, saj smo 
tako ali tako vedeli, da se v petek že vračamo proti 
domu.
Na tej naši poti nazaj smo morali narediti samo še 
postanek v Postojnski jami, kjer smo znova spoznali, 
kako čudovit je lahko podzemni svet.

♦

Letna šola v naravi je za nekatere prehitro minila, za 
druge ravno prav, a najbolj pomembno je, da smo vsi 
skupaj osvojili ne samo veliko delfinčkov in morskih 
psov, temveč smo premagali sami sebe in dosegli, zelo 
pomembne, osebne zmage na poti k samostojnosti.

Komaj čakamo še kakšno šolo v naravi!
Sonja Plazar

zoz jaqiuaoap
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♦
Teden otroka vpŠ Destrnik - Trnovska vas, 

podružnica Trnovska vas
DELAVNICA V 1.T
V ponedeljek, 4. 10 2021 so imeli učenci in učenke 1. t 
ustvarjalno delavnico. Ker smo že zakorakali v jesen, je 
bil motiv ustvarjalne delavnice, jesenska dekoracija. 
Učenci so se najprej preizkusili v ročnih spretnostih in 
izdelali svojega ježka. Izdelek so izdelali sami, po 
natančnih navodilih učiteljic. Spretno so rezali, 
sestavljali, lepili in ni minilo veliko časa, ko je bil prvi 
izdelek narejen.
Sledila je izdelava nekoliko težjega izdelka. To je bilo 
prijazno strašilo. Ta izdelek je zahteval kar veliko ročnih 
spretnosti, natančnost in potrpljenje. Ker pa je bil 
teden otroka in so bili vsi otroci dobre volje, so se 
potrudili po svojih najboljših močeh in 1, 2, 3 je bil tudi 
drugi izdelek narejen.
Žal nam je, da ni nastala nobena fotografija, na kateri 
bi se lahko pohvalili in pokazali naše dobro delovno 
vzdušje. Naslednjič bo zagotovo nastalo veliko 
fotografij, do takrat pa lep pozdrav.

Nina Holc in Martina Pukšič

DELAVNICA V 2. T
V Trnovski vasi sva z Dorotejo Irgolič z učenci 2.t v 
okviru tedna otroka izvedli športno socialne igre, in 
sicer v torek, 5.10. 2021 od 15.00 do 17.00. Sodelovalo 
je 14 učencev. Učenci in učenke so pri igrah z veseljem 
sodelovali in uživali. Izbrali sva zabavne igre, večino 
iger smo izvedli na prostem.

Petra Plohl

DELAVNICA V 3. T
V 3. razredu v Trnovski vasi nam je ponagajal šolski 
škrat, ki nam je skril ves material, ki sva ga z učiteljico 
pripravili za ustvarjalne delavnice.
Na mestu, kjer sva imele vse pripravljeno sta nas čakali 
le knjiga »Škrat Kuzma dobi nagrado« in pismo. Zato 
smo se z učenci najprej dodobra nasmejali ob branju 
dogodivščin in vragolij škratov, nato pa smo se zamislili 
ob priloženem pismu. Škrat nam je namreč nekoliko 
ponagajal s svojo škratovščino. Bil je užaljen, ker ga 
nismo povabili na delavnico. V pismu nam je pustil prvo 
uganko/namig, ki smo jo morali rešiti in ji slediti na 
mesto kjer nas je čakal nov namig. Tako smo obšli vso 
šolo-knjižnico, kuhinjo, vhodni prostor, prostor, ki ga 
uporabljajo gospe čistilke, jesenska razstava, okna in 
nazaj do učilnice, kjer je bil na mizi še zadnji namig, ta 
se je skrival kar v knjigi, ki smo jo pred tem prebrali. 
Tam smo našli pravi škratovski zemljevid, ki nas je spet 
popeljal in vzpodbujal k iskanju po zgornjih prostorih 
šole, vse do gospodinjske učilnice, kjer smo končno 
našli ves material za ustvarjanje. Tako so se naše 
ustvarjalne delavnice lahko začele. Nastali so »šolski 
škratki«, ki so jih učenci tudi poimenovali.
Na delavnici ni manjkalo smeha, ustvarjalnosti in 
domišljije.

Doroteja Irgolič in Jolanda Zelenko Arnuš

DELAVNICE V 5. T
V času Tedna otroka (5. 10. 2021) sem učencem 5.t 
razreda ponudila ustvarjalno delavnico. V tej delavnici 
smo z učenci ustvarjali didaktično igro, katere osnovni 
material so bili kamni. Učenci so si vsak zase izdelali 
igro »Križci in krožci«, ki jo več ali manj vsi poznamo. Da 
se igra lažje prenaša in jo otroci lahko vzamejo s seboj 
tudi, ko gredo na pot, pa smo si za to zamislili še 
mošnjiček, v katerem je hkrati skrita tudi igralna 
podlaga za igro. Učenci so pokazali veliko domišljije že 
pri izbiri motiva za igro, prav tako pa so pokazali tudi 
veliko ročnih spretnosti. Kamne so morali najprej 
pobarvati z osnovno barvo, nato pa so na polovico 
kamnov narisali en izbrani motiv, na drugo polovico pa



drugega. Nastali so čudoviti izdelki, ki smo jih na koncu 
prebarvali še z lakom za večjo obstojnost barv. 
Medtem ko so se kamni sušili, smo izdelali še 
mošnjiček, ki pa je v notranjosti skrival igralno podlago. 
Za mošnjičke smo uporabili ostanke različnega blaga. 
Le-te smo izrezali v obliki kroga ter ga nato ob robovih 
preluknjali in povezali z vrvico.
Učenci so med ustvarjanjem kazali precejšnje 
navdušenje, še najbolj pa jim je bilo všeč, da so si igro 
lahko odnesli tudi domov. Upamo, da bo tudi naša 
naslednja delavnica tako uspešna.

Sonja Plazar

DELAVNICE V 6. T
V sklopu dejavnosti ob tednu otroka so si učenci 6. t 
zaželeli športnih dejavnosti. Predlagali so igro Med 
dvema ognjema. V ponedeljek 4.10. 2021 so se na PŠ 
Trnovska vas udeležili delavnice Športne igre.
Na pričetku smo naredili nekaj vaj za razgibavanje in se 
dobro ogreli. Nato smo preizkusili nekaj zabavnih iger, 
kjer so morali aktivno sodelovati, dobro poslušati in 
slediti navodilom. Sprva so se preizkusili v igri 
nasprotij, kjer je vodja igre podajal ukaze in igralce 
motil z napačnimi gibi, preostali pa so morali izvesti 
nasprotno od zapovedanega. Kdor se je zmotil, je 
izpadel iz igre.
Nadaljevali smo z igro Voda - zemlja - zrak, pri kateri 
so učenci sledili navodilom vodje. Ob ukazu voda so 
somnožno poskočili čez talno črto na drugo polovico 
telovadnice. Pri ukazu zrak so morali somnožno 
poskočiti v zrak. Pri ukazu zemlja so se morali vrniti v 
začetni položaj.
Nato smo igrali Dirko črvov, kjer so se učenci posedli na 
tla v formacijo črva, ter si podajali žogo. Zmagala ja 
tista ekipa, ki je najhitreje prispela v cilj.
Zaključili smo z zaželeno dejavnostjo, igro Med dvema 
ognjema.

Klavdija Heric, prof.

DELAVNICE V 9. RAZREDU 
DA BO ODLOČITEV LAŽJA...
V Tednu otroka so učenci in učenke 9. razredov imeli 
možnost sodelovati na dveh posvetih preko 
MSTeamsov. Prvi posvet smo izpeljali v ponedeljek, 4. 
10. 2021 v okviru dneva dejavnosti “Poklici“. V 
MSTeamsih se nam je pridružil naš nekdanji učenec,

sedaj zdravnik Žiga Volgemut. Klepetu so se priključili g 
vsi učenci 9. a, 9. b in 9. c oddelka ter vse tri *-§ 
razredničarke. Učenci, ki so na ta dan manjkali, zaradi 
karantene oz. izolacije so imeli prav tako možnost, da 
se priključijo in sodelujejo (to možnost so trije učenci 
tudi izkoristili). Klepet o poklicu zdravnik je trajal eno 
šolsko uro. Dejavnost je potekala v obliki intervjuja. Ob 
koncu uradnega dela, so vprašanja imeli možnost 
zastaviti tudi učenci ter prejeli več kot zadovoljive 
odgovore. Hvala Žigu Volgemutu za pripravljenost, da 
je našim učencem zelo natančno predstavil svoje 
poslanstvo.

V sredo, 6. 10. so učenci 9. a, 9. b in 9.c v
popoldanskem času preko MSTeamsov sodelovali v 
poklicnem posvetu z mag. Vlasto Stojak. Gospa Stojak 
je učencem poskušala vsaj malce olajšati odločitev 
glede nadaljevanja šolanja po končani osnovni šoli. 
Učence je opozorila na dejavnike, na katere naj bodo 
pozorni, in sicer na svoje interese, sposobnosti, učne 
navade ter značajske lastnosti. Prav tako jih je gostja 
usmerila v Karierno središče, ki se nahaja na Osojnikovi 
1 na Ptuju ter jim omogočila dostop do spletnega 
vprašalnika z naslovom “Kam in kako? Učenci so s 
vprašanji, ki so jih imeli možnost postaviti dobili 
odgovor, ki jim bo zagotovo olajšal odločitev.
Poklicnega posveta se je udeležilo večino 
devetošolcev, ki so z številčno udeležbo pokazali, da je 
to tema, kjer jih zares čevelj žuli.

Katja Gajzer

STEKLOPIHAŠKA DELAVNICA
V ponedeljek smo na šoli v okviru tehniškega dne z 
naslovom Poklici prihodnosti za učence organizirali 
steklopihaško delavnico.

V začetku je steklopihač predstavil dejstva o steklu, 
steklarski industriji, steklopihaštvu in poklicih, ki so
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I povezani s steklom. Nato so si ogledali tehnike 
<-§ oblikovanja stekla. Steklopihač je napihal nekaj lepih 

izdelkov in pri delu opozoril na pomembnost varnosti 
pri delu. Ker so učenci vedeli, da bodo tudi sami 
napihali svoj izdelek so z zanimanjem opazovali delo 
steklopihača. In nemir je naraščal. Nato so začeli s 
pihanjem. V začetku je bilo pri nekaterih prisotnega 
tudi malo strahu. Vsak učenec si je napihal svojo bučko, 
katera mu je ostala v trajen spomin na to delavnico.

Nataša Zebec
POLICISTI
V petek, 8. 10. 2021, so nas v okviru dejavnosti Tedna 
otroka obiskali policisti Policijske postaje Ptuj in 
policisti Policijske postaje vodnikov službenih psov in 
konjenikov Maribor. Le-teh smo se še posebej 
razveselili, saj so s seboj pripeljali dva policijska konja, 
Čilija in Čikaga. Policista sta nam povedala, da policisti 
konjeniki opravljajo vse policijske naloge. Največkrat 
sodelujejo pri intervencijah ob množičnih kršitvah 
javnega reda, kot so npr. nogometne tekme ali pa 
pomagajo pri varovanju večjih javnih zbiranj, ko pride 
do množične kršitve javnega reda in miru.
Policista sta nam pokazala vso zaščitno opremo, ki jo 
pri izvajanju nalog potrebujejo konji in policisti. 
Opremo smo smeli celo pomeriti. Ugotovili smo, da so 
jopiči, čelade ter vsa dodatna oprema, ki jih morajo 
policisti nositi, zelo težka. Nato nam je policist s Čilijem 
pokazal ježo in povedal, kako policist konjenik 
vsakodnevno skrbi za konja. Konja smo lahko pobožali 
in en učenec ga je lahko tudi jahal.
Nato so nam policisti Policijske postaje Ptuj predstavili 
poklic policist - predstavili so izobraževanje ter dela in 
naloge policistov. Razkazali so nam intervencijsko 
vozilo ter nam predstavili opremo, ki jo uporabljajo pri 
delu - tudi to, kako s »stingerjem« prisilno ustaviti 
avtomobil.
Preživeli smo zelo zanimivo popoldne, o opremi, delu 
in nalogah, ki jih opravljajo policisti, smo izvedeli 
marsikaj novega.

Nina Čeh

Tam kjer si ti,
ni sonca, ne luči,
le tvoj nasmeh
nam v srcih vedno še živi,
a nihče ne ve,
kako zelo, zelo boli.

3. oktobra je minilo 21 let, odkar nas je za vedno 
zapustil naš dragi mož, ata in dedek

Alojz Matjašič
iz Trnovskega Vrha 29

Hvala vsem, ki z lepo mislijo postojite ob njegovem 
grobu.

Tvoji najdražji.

Mirno noč je prekinila novica, 
da si odšel...
Nastala je bolečina in 
neznosna tišina...
Kako dojeti,
da te ozrlo več ne bo oko, 
kako dojeti, da ne bo več 
slišati tvojega glasu, 
kako dojeti, da je soba 
prazna, da te več ni?
A ne skrbi, vemo, da živiš 
naprej v nas, v naših spominih, 
v naših dejanjih iz ljubezni živiš dalje, 
živiš naprej v nas, v naših srcih ...
Včasih se na našem obrazu utrne solza, 
včasih se nariše nasmeh, 
a ostaja tisto zavedanje, da čeprav si odšel, 
si tu skrit v srcu.
Ogenj sveče nežno plapola,
nežno pesem življenja nam momlja,
spomin nate se hitro vrne, solza po licu se utrne.
Ne skrbi, ne bomo te pozabili,
saj s tabo nastali neprecenljivi so spomini...

SPOMIN

Janez Muršec,
po domače Šolkof Janko iz Bišečkega Vrha 59

(26.11.1939-10.1. 2020)

Hvala vsem za postanek ob grobu, za prižgano 
svečko ter za spomin, ki se ob tem utrne.

Žalujoči: žena Jožefa - Zefka in vsi tvoji najdražji.



Iz naše občine 
so se poslovili:

Justina Čeh iz Trnovske vasi 45, 
Marija Tašner iz Ločica 25.

Vsaka mama je prava mama, 
dana za srečo in veselje.
Prava. In ena sama.
Za vse življenje.
(T. Pavček)

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše zlate in nenadomestljive 
mame, tašče, babice in prababice

Justine Čeh
iz Trnovske vasi

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam na 
kakršenkoli način stali ob strani ob izgubi naše 
najdražje, nam izrekli sočutna ustna in pisna sožalja 
in vsem, ki ste ji izkazali spoštovanje in jo boste 
ohranili v lepem spominu.

Naša mama bo vedno pri nas in med nami.

Vedno mamini: hčerki Silva in Erika, 
zeta Sergej in Andrej, vnuki Leon s 

Kajo, Egon z Anjo, Nino in pravnukinja Lara.

Ko vaše zaželimo si bližine, 
gremo tja, v mirni kraj tišine, 
tam se srce mirno zjoče, 
saj verjeti noče, 
da vas več med nami ni.
Čeprav vas glas se ne sliši, 
besede vaše v nas živijo, 
povsod vas čutimo mi vsi.

SPOMIN

26. decembra je minilo 1 leto 
žalosti, odkar nas je zapustila 
draga mama, tašča, babica, 
prababica in botra Ivana Grosek 
iz Ločiča 20.

f-sr ~ I

15. avgusta je minilo 15 let odkar
1 se je od nas poslovil dragi oče, 

tast, dedek, pradedek in boter
Franc Grosek iz Ločiča 20.

T '}

16. septembra je minilo 19 let 
odkar smo se poslovili od 
dragega sina, brata, svaka, 
strica, in spoštovanega botra
Frančeka Grosek iz Ločiča 20.

Vedno boste v naših srcih in naših misli. Hvala 
vsem, ki postojite ob njihovem grobu, jim prižgete 
svečko in jih ohranjate v lepem spominu.

Vaši najdražji.

SPOMIN
Hudo je otroku za starši jokati, še težje je brez brata ostati, krivična usoda, usoda gorja, nikdar izpita le solza pozna.

Janez
Dominko
1996-2021 
Ločič 16 a

Marija
Dominko
1997-2021 
Ločič 16 a

Janko
Dominko
2019-2021 
Desenci 2

Pred 25 leti je kruta usoda posegla v našo družino in nam vzela dobrega očeta, nekaj mesecev kasneje se je 
ustavilo plemenito srce naši dobri mami, pred dvema letoma pa smo se poslovili še od našega brata Janka. 
Niso pomembna leta, vedno v naših srcih ste, zato nas pot vodi tja, kjer vam rože grob krasijo in svečke vam 
v zahvalo in spomin gorijo.
Hvala vsem, ki se s svečo v roki, lepo mislijo in molitvijo ustavljate ob grobu našega pokojnega očeta, mame 
in brata.

Vaši domači: hčerka in sinovi z družinami, sestra in bratje z družinami
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1 Obogatite svojo vsakdanjo prehrano s cvetnim prahom-
osmukancem

Cvetni prah oziroma pelod je osnova spolnega 
razmnoževanja rastlin, saj predstavlja moške 
mikroskopsko velike spolne celice, ki so po obliki 
značilne in specifične za vsako botanično vrsto. Cvetni 
prah nastaja v prašnikih rastlin. Med rastlinami ga 
prenašajo tudi čebele, saj se ob obisku cveta oprime 
dlačic na njihovem telesu. Ko cvetni prah dospe na 
pestie, ga opraši. Eebele pri letanju s cveta na cvet 
oprašujejo rastline.

Eebele cvetni prah nabirajo tudi za lastno prehrano. 
Med letenjem se čistijo in drobna zrnca cvetnega 
prahu z dodatkom sline in medičine (tako cvetni prah 
obogatijo s svojimi encimi) med seboj zlepijo in 
oblikujejo grudici cvetnega prahu, ki ju na zadnjem 
paru nog odnesejo v panj. Čebele lahko nabirajo cvetni 
prah na različnih rastlinah, večinoma pa je grudica 
cvetnega prahu sestavljena iz peloda ene rastline. 
Cvetni prah je nujno potreben za razvoj eebelje 
družine, saj predstavlja nenadomestljiv vir razlienih 
hranil. Eebelarji ga pridobivajo tako, da na žrela panjev 
namestijo posebne naprave imenovane osmukalniki.

Cvetni prah - osmukanec je v obliki grudic različnih 
oblik in velikosti. Barva, vonj in okus sta specifična za 
posamezno rastlinsko vrsto, na kateri so čebele 
nabirale cvetni prah. Okus je lahko sladek, kisel, pa tudi 
grenek.

Cvetni prah osmukanec vsebuje ogljikove hidrate, med 
katere sodi tudi prehranska vlaknina, ki ugodno deluje 
na peristaltiko debelega črevesa. Uživanje hrane, 
bogate s prehransko vlaknino, zmanjšuje tveganje za 
pojav nekaterih bolezni. V cvetnem prahu osmukancu 
so tudi beljakovine, aminokisline, maščobe in 
maščobne kisline ter vitamini (A, D, E, vitamin C in 
nekateri vitamini B kompleksa). Osmukanec je vir 
različnih elementov, vsebuje največ kalija, fosforja, 
kalcija, železa, mangana in cinka. Dodano vrednost pa 
mu dajejo fenolne spojine, saj imajo le te vlogo 
antioksidantov.

Uživanje cvetnega prahu priporočamo ljudem v vseh 
starostnih obdobjih. Vključujete ga lahko tudi v 
prehrano otrok od prvega leta starosti naprej. 
Energijska vrednost cvetnega prahu je nizka, zato ga 
lahko uživamo tudi pri nizkoenergijski prehrani in v 
prehrani sladkornih bolnikov. Primeren je tudi za 
vegetarijance. Alergijske reakcije pri uživanju cvetnega 
prahu so sicer redke. Vendar priporočamo, da cvetni 
prah začnete uživati v manjših količinah (par grudic) in 
vsak dan količino povečujete do željene. Na takšen 
način preverite, da niste nanj morebiti alergični.

Če uživamo samostojno posušen cvetni prah 
osmukanec, ga čim dlje žvečite oz. dobro mehansko 
zdrobite z zobmi. Priporočamo tudi namakanje pred 
uživanjem. Posušen cvetni prah osmukanec namočite 
v tekočino vsaj 2-3 ure pred uživanjem, pri svežem pa 
je dovolj pol ure prej. Z mletjem ali namakanjem 
dosežete, da se hranila, ki jih cvetni prah vsebuje, lažje 
sprostijo, kar privede do večje in lažje absorpcije in 
dosegljivosti hranil našemu organizmu.

Uživamo ga lahko skozi celo leto ali večkrat na leto s 
prekinitvami, neprekinjeno pa najmanj od enega do 
treh mesecev. Pri uživanju cvetnega prahu ni možno 
predoziranje. Kljub temu pa kot dodatek v 
vsakodnevni prehrani priporočamo od 20 do 40 g (cca. 
1-2 jedilni žlici) cvetnega prahu za odraslo osebo.

Pripravite si odličen napitek z dodatkom cvetnega 
prahu
1 jedilna žlica svežega cvetnega prahu 
1 čajna žlička medu 
3 del vode
Sveže stisnjen sok pomaranče/grenivke/limone

Cvetni prah lahko dodate tudi različnim živilom. 
Uživate ga lahko v kombinaciji z mlečnimi izdelki 
(jogurt, kefir, mleko ...), sadjem (banane, hruške, 
marelice, jabolka, kaki...), dodate ga lahko v sadne in 
zelenjavne napitke, čaje, ga primešate različnim 
vrstam medu ali medeni raztopini. Dodate ga lahko 
tudi kosmičem, pšeničnim kalčkom ali z njim 
enostavno posujete kakšno sladico, kot so to sirovi 
štruklji, različni pudingi, palačinke, carski praženec ali 
sladoled.

Uživajte cvetni prah iz okolja, v katerem živite.

Dr. Nataša Lilek, 
svetovalka za zagotavljanje varne hrane



Voščilnice, ki osvajajo nagrade po vsem svetu
Valerija Jakolič iz Ločica v Trnovski vasi se že več let s 
svojimi izdelki, predvsem voščilnicami, udeležuje 
spletnih ustvarjalnih izzivov. Večina njenih voščilnic je 
med TOP 3 izbranimi na posameznih izzivih, osvojenih 
prvih mest niti ne šteje več, saj zanjo šteje ustvarjanje 
samo.

Valerija izdeluje voščilnice vseh oblik in vrst, vedno 
nove ideje ji predstavljajo izziv. »Zadnja leta se z 
voščilnicami udeležujem domačih in tujih ustvarjalnih 
izzivov. Ne vem kolikokrat sem bila nagrajena, niti ne 
sodelujem s tem namenom. Zame je ustvarjanje kakor 
hrana, sladica za dušo.« Najbolj se razveseli izdelkov za 
ustvarjanje, ki jih velikokrat prejmejo dobro uvrščeni 
sodelujoči v izzivih.

Mož je prvi opazil Valerijino kreativnost. Leta 2014 je 
tako na njegovo pobudo pričela pisati ustvarjalni blog 
Moje veselje, preko katerega sledilce obvešča o svojih 
izdelkih, novih načinih ustvarjanja ter predstavlja 
številne ideje za ustvarjanje.

»Dosežki na izzivih mi dajo še več energije in volje za 
ustvarjanje. Ko gredo otroci spat, ne razmišljam, ideje, 
ki so se v moji glavi spletle tekom dneva, se zlijejo na 
mizo. Pa tudi sicer sem preko sodelovanj na izzivih 
spoznala ustvarjalke s celega sveta, preko spleta 
seveda in z nekaterimi razvila pravo virtualno 
prijateljstvo.« pove z nasmehom. Ob posebnih 
priložnostih in praznikih pa se posebej razveseli pisem 
s tujimi žigi v družinskem nabiralniku. Ob poroki so 
čestitke prihajale s cele Evrope.

Leja in Nives, hčerki, osnovnošolki, po maminem 
dobrem zgledu veliko ustvarjata in barvata. »V 
otroštvu sem tudi sama nenehno kaj barvala, motive iz

pobarvank sem večkrat preslikala in jih vedno znova 
barvala. Odkar pomnim pa sem ob praznikih za 
domače izdelala praznične voščilnice s pomočjo kolaž 
papirja, ki ga je bilo na moji pisalni mizi zmeraj toliko, 
da za kaj drugega niti ni bilo prostora.« doda Valerija, ki 
z veseljem spodbuja dekleti pri ustvarjanju. Leja in 
Nives pa sta posebej navdušeni, ko mamo učiteljice 
povabijo v šolo, k vodenju ustvarjalnih delavnic. 
Najmlajši, Tim, pa jim pomaga s prepevanjem svojih 
najljubših otroških pesmi.

Valerija svoj ustvarjalni čut prenaša na vse ravni 
življenja, tudi v kuhinjo, saj rada peče torte za domača 
praznovanja, kekse in pecivo. Za svojo poroko je sama 
oblikovala in izdelala vabila, naprsne šopke in zahvale.

»Največji čar ustvarjanja zame je odmik od aktualnih 
trendov in masovne proizvodnje - pri ročnih delih ni 
istih izdelkov, so samo zelo podobni. Meni posebej ljub 
je slog "več je več", saj svoje izdelke rada okrasim.« 
Mož Boštjan je njen največji podpornik, ki jo večkrat 
preseneti s kakšnim pripomočkom za ustvarjanje, pa 
tudi kritik, saj rad pogleda, kaj je ustvarila in poda 
dobronamerno mnenje. Valeriji so posebej ljube nežno 
pastelne barve ter papirji, vseh vrst, debelin, tekstur in 
vzorcev.

»Ustvarjalnost je brezmejna, neskončna, nikoli je ne bo 
zmanjkalo. Ustvarjajte, karkoli, na način, ki vam je ljub, 
to krepi um, hkrati pa vzbuja notranje zadovoljstvo in 
mir.« našim bralcem sporoča Valerija.

Avtorica: Aleksandra Papež 
Foto: Valerija Pukšič
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♦
Nadaljuje se gradnja kolesarskih povezav

V ponedeljek, 22. novembra, je v Centru Slovenskih 
goric v Lenartu potekal svečani podpis pogodb za štiri 
operacije »Kolesarske povezave na območju ORP 
Slovenske gorice«, ki so jih podpisali župani desetih 
občin z ministrom za infrastrukturo Jernejem 
Vrtovcem, ki se je slovesnosti udeležil skupaj s 
sodelavci z ministrstva in Direkcije RS za 
infrastrukturo.V sklopu projekta bo zgrajenih okrog 83 
km kolesarskih cest, skupna vrednost projekta, ki bo 
končan v letu 2023, pa znaša dobrih 15 milijonov evrov.

Pri razvoju mobilnosti in prometa mora biti v ospredju 
človek in ne avtomobil. Ob tem ima kolesarjenje poleg 
varstva okolja, zdravja in prostorske mobilnosti ljudi 
tudi druge pozitivne vidike za razvoj lokalnih skupnosti 
in družbe nasploh. Tega se zavedajo tudi v Slovenskih 
goricah, zato so se lotili projekta izgradnje kolesarskih 
povezav v delu Območnega razvojnega partnerstva 
(ORP) Slovenske gorice, ki obsega občine Benedikt, 
Cerkvenjak, Lenart, Pesnica, Sveta Ana, Sveta Trojica v 
Slovenskih goricah, Sveti Jurij v Slovenskih goricah in 
Šentilj, ter v pridruženih občinah Sveti Andraž v 
Slovenskih goricah in Trnovska vas. Projekt se 
sofinancira iz evropskih kohezijskih sredstev do jeseni 
2023, v okviru Drugega dogovora za razvoj regij, 
prednostne naloge 4.4 Spodbujanje mobilnosti.

S projektom »Kolesarske poti na območju ORP 
Slovenske gorice« se celovito pristopa k urejanju 
kolesarske infrastrukture po razgibanem območju 
Slovenskih goric in širše. Cilj projekta je, da se čim več 
dnevnih migracij preusmeri iz avtomobila na kolo in 
javni potniški promet ter se s tem prispeva k 
zmanjševanju onesnaževanja, večji stopnji telesne 
kondicije in zdravja, posledično pa k večji učinkovitosti 
in boljšemu počutju prebivalstva na območju. 
Obravnavano območje se prekriva z državno 
kolesarsko mrežo (DKM).

Projekt je razdeljen na štiri operacije, in sicer:
• »Kolesarske povezave na območju ORP Slovenske

gorice: Lenart-Benedikt«: v tem sklopu je
predvidena izgradnja kolesarske povezave med 
obstoječimi kolesarskimi površinami v Lenartu in 
Benediktu. Skupni stroški znašajo 1.779.133,67 
EUR, od tega je sredstev EU in RS v višini 
1.356.425,26 EUR.

• »Kolesarske povezave na območju ORP Slovenske 
gorice: Lenart-Sveta Ana-Trate«: v okviru te 
operacije se smiselno povezujeta občini Sveta Ana 
in Šentilj z občino Lenart kot upravnim in 
zaposlitvenim središčem. Skupna vrednost 
operacije je 1.748.117,57 EUR, od tega je predviden 
prispevek EU in države 1.310.362,01 EUR. Direkcija

RS za infrastrukturo bo zgradila še slabih 12 km 
kolesarskih povezav državne kolesarske mreže.

• »Kolesarske povezave na območju ORP Slovenske 
gorice: Lenart-Cerkvenjak-Trnovska vas«: v tem 
sklopu se smiselno povezuje občine Trnovska vas, 
Sveti Andraž v Slovenskih goricah, Cerkvenjak in 
Sveta Trojica v Slovenskih goricah z Lenartom kot 
upravnim in zaposlitvenim središčem. Vrednost 
investicije je 4.345,702,58 EUR. Višina 
sofinanciranja znaša 3.046.383,29 EUR.

• »Kolesarske povezave na območju ORP Slovenske
gorice: Jarenina-Lenart-Zg. Senarska«:
predvideva se gradnja lokalnih kolesarskih 
povezav na območju občin Lenart, Sveti Jurij v 
Slovenskih goricah, Pesnica in Sveta Trojica v 
Slovenskih goricah v dolžini okoli 30 km. Skupni 
stroški operacije znašajo 7.304.995,77 EUR, od 
tega je vrednost sofinanciranja EU in RS 
5.541.421,66 EUR. Ob tem bo Direkcija RS za 
infrastrukturo izvedla še dodatnih skoraj 10 km 
kolesarskih povezav DKM. Gradnja bo zaključena 
do poletja 2023.

Skupaj bo izgrajeno okoli 60 km občinskih/regionalnih 
kolesarskih povezav ter 22 km državne kolesarske 
mreže.
Gradnja kolesarskih povezav na območju Občine 
Trnovska vas sodi v sklop operacije »Kolesarske 
povezave na območju ORP Slovenske gorice: Lenart-



Cerkvenjak-Trnovska vas«, ki je razdeljen razdeljen na 
več povezav (tras) z oznakami 5, 6, 7 in 8, in sicer:
• povezava Lenart-Sv. Trojica-Osek (Trasa 5),
• povezava Osek-Cerkvenjak (Trasa 6),
• povezava Cerkvenjak-Sveti Andraž (Trasa 7) in
• povezava Sveti Andraž v Slovenskih goricah- 

Trnovska vas (Trasa 8).

Trasa 8 obsega izgradnjo površin za promet kolesarjev 
ob lokalni cesti LC št. 060101 v dolžini cca 40 m, ob 
lokalni cesti LC št. 060102 vse do regionalne ceste 
R3-734/4123, ter po LC št. 203372 v dolžini cca 180 m, v 
skupni projektni dolžini 3952,90 m, z ureditvijo 
odvodnjavanja cestnih površin.
Površine za promet kolesarjev potekajo znotraj naselij 
po kolesarski stezi na pločniku v oddaljenosti 0,50 m 
od roba vozišča, oz. po prometnem pasu po 
obstoječem vozišču. Zunaj naselij pa kolesarski poti v 
oddaljenosti 1,50 m in več od roba obstoječega 
voznega pasu.

Trasa št. 8 je projektno razdeljena na več odsekov: 
OBČINA TRNOVSKA VAS (2.422,977 m)
• odsek ob lokalni cesti od prof. št. 1; LC št. 060101 od 

km 0+000,00 do prof št. 4 v km 0+040,00, kot 
kolesarska steza; L= 40,00 m

• odsek ob lokalni cesti od prof. št. 4; LC št. 060102 
od km 0+040,00 do prof št. 13 v km 0+180,00, kot 
kolesarska steza; L= 140,00 m

• odsek ob lokalni cesti LC št. 060102 od prof. št. 13 v 
km 0+180,00 do prof. št 147 v km 2+422,977 
(Drbetinci), kot kolesarska pot; L= 2+242,977 m

OBČINA SV. ANDRAŽ V SLOV. GORICAH (1.529,921 m) g
• odsek ob lokalni cesti LC št. 060102 (Drbetinci) od ^ 

prof. št. 147 v km 2+422,977 do prof št. 204 v km 
3+256,61 (Drbetinci), kot kolesarska steza; 
•-=833,633 m

• odsek po lokalni cesti LC št. 203372 od prof. št. 204 
v km 3+256,61 do križišča z javno pot JP št. 561271, 
do prof. št. 214 od km 3+256,61 do km 3+443.114, 
kot kolesarski pas; L = 186,504 m

• odsek ob lokalni cesti LC št 060102 od prof. št. 1 do 
profila št. 31, od km 0+015,00 do km 0+495,29 z 
nadaljevanjem ob lokalni cesti LC št. 203371 
(Drbetinci), kot kolesarska steza; L=48o,29 m

• odsek »za kapelo« v križišču že navedenih lokalnih 
cest od prof. št. iB do profila št. 7B, od km 
0+000,00 do km 0+029.494 (Drbetinci), kot 
kolesarska pot; L=2g,494 m.

V nadaljevanju, predvidoma v času naslednje finančne 
perspektive do leta 2027, je predvidena razširitev 
kolesarskih povezav, tako povezav državne kolesarske 
mreže, konkretno DKM oznake Dl (MP Šentilj-MB-LJ- 
KP), G16 (MB-Lenart-Sv. Juri ob Ščavnici) in R32 
(Trate-Lenart-Ptuj), kot tudi dodatnih občinskih/ 
kolesarskih povezav, ki se bodo navezale na v tem 
projektu izgrajene kolesarske povezave.

Projekt se izvaja okviru Operativnega programa za 
izvajanje Evropske kohezijske politike v obdobju 
2014-2020; četrta prednostna os "Trajnostna raba in 
proizvodnja energije in pametna omrežja", tematski 
cilj 4 “Podpora prehodu na nizkoogljično 
gospodarstvo v vseh sektorjih", Prednostna naložba 
4.4. “Spodbujanje nizkoogljičnih strategij za vse vrste 
območij, zlasti za urbana območja, vključno s 
spodbujanjem trajnostne multimodalne urbane 
mobilnosti in ustreznimi omilitvenimi prilagoditvenimi 
ukrepi«.

Naložbo sofinancirata RS in EU iz Evropskega sklada za 
regionalni razvoj.

Zmagoslav Šalamun



iz društev


